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Zmeny na hlavnej 
stanici sprevádza kritika

Potom, ako hlavné 
mesto čiastočne zme-

nilo bezprostredné okolie 
hlavnej železničnej stani-
ce vrátane organizácie do-
pravy, sa na hlavu magis-
trátu valí vlna kritiky. A to 
najmä zo strany taxikárov 
i vodičov MHD.
 Bezprostredne potom, ako 
sme 20. augusta popoludní 
začali pred hlavnou stani-
cou fotografovať dopravné 
a ďalšie zmeny, nás oslovilo 
niekoľko nahnevaných ta-
xikárov. Jeden z nich nás 

upozornil na podľa neho 
neuveriteľne zle nakresle-
ný priechod pre chodcov, 
ktorý dal niekto namaľo-
vať priamo cez novú za-
stávku trolejbusov MHD. 
Zastávka dvoch liniek tro-
lejbusov bola totiž posunutá 
bližšie k budove hlavnej stani-
ce a momentálne je situovaná 
v oblúku cesty. Mesto, zrej-
me v snahe aby mohli chodci 
bezpečnejšie prechádzať zo 
stanice na blízke parkovisko, 
dalo namaľovať priechod pre 
chodcov, ktorý ale vedie pria-

mo cez zastávku MHD. Jeden 
z taxikárov to okomentoval 
slovami, že je to absurdné a 
že teraz musia cestujúci ob-
chádzať trolejbusy stojace na 
zastávke. Vodiči MHD na-
vyše musia porušovať pred-
pisy, keďže na priechode pre 
chodcov je zastavenie a státie 
zakázané. „Kto toto vymys-
lel?!“ pýtajú sa nahnevaní ta-
xikári, ktorým leží v žalúdku 
aj to, že ich stanovištia ma-
gistrát odsúva omnoho ďalej 
od vchodu do budovy hlavnej 
stanice. „Všade vo veľkých eu-

rópskych mestách sú taxikári 
na železničných staniciach po 
ruke, aby ľudia s ťažkými ba-
tožinami nemuseli ísť k nim 
pešo niekoľko desiatok, alebo 
aj stoviek metrov. U nás sa 
budú musieť navyše predie-
rať pomedzi vozidlá MHD, 
cez nebezpečný priechod pre 
chodcov i cez množstvo čaka-
júcich cestujúcich na zastáv-
kach,“ povedal nám rozčaro-
vaný taxikár.

(pokračovanie na str. 5)

Železničné priecestie na Ivanskej 
ceste volá po rýchlom riešení 
Situácia na železničnom 

priecestí na Ivanskej je 
už roky kritická. Umierajú 
tu ľudia pri nehodách, ko-
lízie sú na dennom poriad-
ku. Napriek tomu sa nič 
nedeje. Situácia je škan-
dalózna.
 Cez železničnú trať jaz-
dia často nebezpečným 
spôsobom nielen autá, ale 
aj chodci, ktorí v podstate 
nemajú inú možnosť ako sa 
dostať na „druhú“ stranu. V 
bezprostrednom okolí trate 
chýba bezpečný podchod, či 
nadchod. Ale chýba aj múd-
re dopravné riešenie. Situá-
cia by sa dala riešiť možno aj 
podjazdom pod železničnou 
traťou. Nejaké riešenie exis-
tovať musí. Priecestie navyše 

nie je opatrené závorami. Tak 
ŽSR, samospráva mesta a ani 
dopravná polícia túto skutoč-
nosť už roky neriešia, alebo 
len veľmi chabo. Výsledkom 
sú neustále kolízie, ale aj smr-
teľné nehody. Dokedy bude 
táto situácia trvať?
 ŽSR argumentuje tým, 
že závory na priecestí kedysi 
boli, no „bohužiaľ, pre ne-
disciplinovanosť vodičov boli 
závory takmer každý týždeň 
poškodené, zlomené a ne-
funkčné. Preto ŽSR pristúpili 
na základe rozhodnutia vte-
dajšieho Úradu pre reguláciu 
železničnej dopravy k ich od-
stráneniu.“

(pokračovanie na str. 4)

Noví riaditelia štyroch mestských podnikov budú možno známi už koncom septembra
Až 52 uchádzačov má 

záujem o post štyroch 
riaditeľských stoličiek v 
mestských podnikoch Od-
voz a likvidácia odpadu, 
a.s., Metro Bratislava a.s., 
Dopravný podnik Bratisla-
va, a.s. a Bratislavská vo-
dárenská spoločnosť, a.s. 
 Hlavné mesto uverejnilo 
začiatkom augusta (7. 8. 2015) 
na svojej ofi ciálnej webovej 
stránke životopisy a rozvojo-

vé projekty kandidátov, ktorí 
sa prihlási na post generál-
neho riaditeľa a predsedu 
predstavenstva v mestských 
spoločnostiach a ktorí splnili 
formálne podmienky výbe-
rového konania. Informácie 
o kandidátoch sú roztriedené 
podľa jednotlivých podnikov 
a umiestnené do štyroch sa-
mostatných bannerov, v an-
kete sa k nim môže vyjadriť aj 

široká verejnosť. 
 Ďalšie stretnutie výbero-
vej komisie bude 7. septembra 
2015. Defi nitívnemu výberu 
bude predchádzať verejná 
prezentácia uchádzačov. Ví-
ťazov výberových konaní 
má schvaľovať mestské 
zastupiteľstvo na najbliž-
šom zasadnutí koncom 
septembra. Na výberovom 
procese mesto spolupracuje 

aj s neziskovou mimovládnou 
organizáciou Transparency 
International Slovensko (TIS). 
TIS plánuje po ukončení prá-
ce výberovej komisie pripraviť 
z celého výberového procesu 
hodnotiacu správu s odpo-
rúčaniami pre rozhodovacie 
procesy v samosprávach na 
Slovensku.
 Na post riaditeľa OLO 
kandiduje spolu 17 uchá-

dzačov - Roman Achim-
ský, Marek Belák, Branislav 
Cimerman, Tibor Čajka, 
Ľudovít Hladík, Peter Ivan, 
Rastislav Jamrich, Radovan 
Karkuš, David Matejov, Ro-
bert Molnár, Vladimír Pále-
ník, Július Papán, Vladimír 
Radúch, Branislav Raninec, 
Jaroslav Paulický, Rudolf Sle-
zák a Branislav Ujvári. 

(pokračovanie na str. 4)

Rača rozhodla o 
odstránení piatich 
čiernych stavieb

Mestská časť Rača 
pokračuje v rozhod-

nutiach o odstraňovaní 
čiernych stavieb, ktoré 
vyrástli v lokalite Fixle 
bez akýchkoľvek povolení 
z hľadiska stavebného zá-
kona. 
 V rovnakom čase, kedy 
mestská časť podala na staveb-
níka v poradí už tretie trestné 
oznámenie, vydáva zároveň 
aj rozhodnutie o odstránení 
čiernych stavieb. „Dva roky 
systematicky bojujeme 
s týmto exemplárnym prí-
padom, ktorý arogantným 
ľuďom otvorene ponúka 
návod, ako obísť zákony 
bez nejakej väčšej ujmy,“ 
povedal starosta Rače Peter 
Pilinský: „Snažili sme sa nájsť 
pomoc na všetkých frontoch, 
žiaľ, relevantnej pomoci sme 
sa dočkali až v tomto roku, 
keď sa voči stavebníkovi za-
čalo trestné stíhanie vo veci 
neoprávneného uskutočňo-
vania stavby. Čo sa týka mož-
ností mestskej časti z hľadis-
ka legislatívy, rozhodnutie 
o odstránení čiernych stavieb, 
ktoré sme práve vydali, je vy-
vrcholením nášho boja. Stále 
verím, že sa nakoniec zreali-
zuje aj posledný krok a čierne 
stavby z Fixlov zmiznú úplne. 
Aj keď na tom mieste už vino-
hrad zrejme nikdy nevyrastie, 
aspoň sa ukáže, či vôbec exis-
tujú nejaké pravidlá a spra-
vodlivosť.“
 V prípade odvolania sa, by 
o ňom rozhodoval Okresný 
úrad Bratislava ako odvolací 
orgán. Po nadobudnutí právo-
platnosti vydaného rozhodnu-
tia by plynula 60 - dňová leho-
ta na dobrovoľné odstránenie 
stavieb, po jej márnom plynutí 
sa pristúpi k nútenému výko-
nu rozhodnutia cestou súdne-
ho exekútora.

(red) 

Chceli oživiť verejný 
priestor, dostali pokutu
Občianske združenie 

Urban Kontakt má za-
platiť mestskej časti Staré 
Mesto daň vo výške 35 
490 eur za užívanie verej-
ného priestranstva na Ša-
fárikovom námestí, kde si 
umiestnilo kontajnerový 
koncept Šafko. 
 Ako informovala hovorky-
ňa Starého Mesta Nora Gub-
ková, vyplýva to z konečného 
rozhodnutia Finančného ria-
diteľstva Slovenskej republi-
ky, ktoré zamietlo odvolanie 
občianskeho združenia Urban 
Kontakt. Finančné riaditeľ-
stvo tým dalo za pravdu mest-
skej časti Staré Mesto. 
 Ich rozhodnutie nado-

budlo právoplatnosť 5. au-
gusta a lehota na zaplatenie 
dane uplynie 31.októbra tohto 
roku. Kontrolóri fi nančného 
riaditeľstva zistili rozpor me-
dzi pôvodne nahláseným úče-
lom využitia priestoru a sku-
točným stavom. Občianske 
združenie, podľa platnej legis-
latívy, nemôže byť oslobodené 
od dane, ak umožní využíva-
nie verejného priestranstva 
iným osobám na účely predaja 
ako to bolo v prípade Šafko, 
kde jednotlivé kontajnery fun-
govali ako predajne.

(pokračovanie na str. 2) 

Magistrát hľadá 
riaditeľov počas 
dovoleniek

Bratislavský magistrát 
vypísal počas horúce-

ho leta a dovoleniek výbe-
rové konania na funkcie 
riaditeľov šiestich svojich 
organizácií. Magistrát vy-
vesil na svojej stránke 
oznámenie 14. augusta, 
prihláškový limit je do 
4. septembra, záujemco-
via majú teda 15 pracov-
ných dní.
 Výberové konania sa týka-
jú riaditeľov organizácií Bra-
tislavské kultúrne a infor-
mačné stredisko (BKIS), 
Marianum - Pohrebníctvo 
mesta Bratislavy, Gene-
rálny investor Bratisla-
vy (GIB), Mestské lesy 
v Bratislave (MLB), Správa 
telovýchovných a rekreač-
ných zariadení (STaRZ) a 
ZOO Bratislava. Zaujímalo 
nás, prečo sa magistrát roz-
hodol robiť výberové konania 
v lete, cez prázdniny a počas 
dovoleniek, či je vedenie mes-
ta nespokojné so súčasnými 
riaditeľmi, či sa bude robiť 
výberové konanie aj na zvyš-
ných riaditeľov mestských or-
ganizácií (Múzeum mesta BA, 
Mestský ústav ochrany pamia-
tok, Mestská knižnica a Galé-
ria mesta Bratislavy). Taktiež, 
či sú kritériá výberového ko-
nania jasné a jednoznačné, 
keďže medzi požadovanými 
dokladmi a materiálmi je po-
trebné predložiť „písomnú 
koncepciu výkonu funkcie 
v rozsahu štyri strany“.
 Z odpovede magistrátu 
sme sa dozvedeli: „Mesto Bra-
tislava spustilo 14. 8. 2015 vý-
berové konania na obsadenie 
miest riaditeľov mestských 
príspevkových organizácií 
BKIS, GIB, Marianum, Mest-
ské lesy, STARZ a ZOO a 
20. 8. na riaditeľa Mestskej 
polície. Dôvodom výbero-
vých konaní je profesionali-
zácia a zefektívnenie činnosti 
podnikov. Naše snahy smeru-
jeme k posilneniu odbornos-
ti a profesionality vo vedení 
MO (mestských organizácií) 
a očakávame nové impulzy 
pre ich ďalší rozvoj,“ spresnil 
bratislavský primátor Ivo Ne-
srovnal.

(pokračovanie na str. 4)
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Letná oprava ciest v meste 
je len kvapkou v mori
Hlavné mesto síce na-

kúpilo množstvo po-
trebných nových autobu-
sov MHD, no pustilo ich 
na často rozbité a zničené 
cesty. Magistrát opravuje 
počas leta niektoré komu-
nikácie, ale vzhľadom na 
obrovské množstvo ciest, 
ktoré by potrebovali opra-
vu, či generálnu výmenu 
asfaltu, ide len o kvapku 
v mori.
 Zafl ekované, poplátané 
cesty a to i viacnásobne – to je 
súčasný obraz bratislavských 
komunikácií. Bratislave tento 
problém prerástol už cez hla-
vu a generálna oprava aspoň 
hlavných ťahov, by stála  ťažké 
milióny, čo si mestská samo-
správa v súčasnej fi nančnej si-
tuácii nemôže dovoliť. Otázka 
je, kedy si to vôbec bude môcť 
dovoliť. A tak Bratislavčan 
síce platí cestnú daň, no jaz-
dí po rozbitých vozovkách. 
Mnohokrát na tom nie sú lep-
šie ani chodníky. 
 Magistrát informoval, 
že na opravy asfaltových 
povrchov bolo v tomto 
roku vyčlenených viac 

ako 700 000 eur. Na hava-
rijné úpravy, ktoré zahŕ-
ňajú aj oprava výtlkov, či 
poškodených obrubníkov, 
je v mestskom rozpoč-
te vyčlenených takmer 
300 000 eur. Na viacerých 
miestach prebieha výstavba 
bezbariérových prechodov. 
Medzi rozsiahlejšie opravy 
patrí asfaltovanie Rázusovho 
nábrežia, v lokalitách od Nám. 
Ľ. Štúra  po Most SNP. Ide o 
rozsiahlu úpravu celkového 
úseku vozovky s výmerou viac 
ako 3 070 m2. Ďalšou roz-
siahlou rekonštrukciou prejde 
následne Svätoplukova ulica, 
na ktorej sa vymení až 3 000 
m2 povrchu. Rekonštrukcie 
budú prebiehať až do septem-
bra. Výmena povrchu sa bude 
realizovať aj na kruhovom 
objazde vo Vajnoroch. Práce 
vždy zahŕňajú odfrézovanie 
starého a položenie nového 
asfaltového betónu v hrúbke 
minimálne 5 cm. Na každej 
takto opravenej vozovke dôj-
de aj k umiestneniu nového 
dopravného značenia.

(rl, red)

Lokality, v ktorých sa robí, alebo robila oprava ciest:
Námestie F. Liszta – výmena povrchu vozoviek a chodníkov, 

vrátane bezbariérových prechodov,

Uršulínska ulica – oprava odvodňovacích žľabov,

Rázusovo nábrežie – výmena povrchu vozoviek,

Svätoplukova ulica – výmena povrchu vozoviek,

Krajinská a Popradská ulica - oprava povrchu chodníkov,

Kruhový objazd Vajnory - výmena povrchu vozovky, 

Kukučínova ulica pri Istropolise - oprava odvodnenia a 

chodníka,

Harmincova ulica - výmena povrchu vozovky,

Romanova, Šintavská, Budatínska - výmena povrchu zástavky MHD

(Zdroj: Hl.mesto SR)

Čitatelia odkazujú samosprávam: 
Tu treba opraviť zlé cesty v meste!

Na našu nedávnu výzvu, 
aby čitatelia poukázali 

na zlé a poškodené cesty 
v meste, prišlo mnoho 
reakcií a podnetov. Nie-
ktoré z nich uverejňujeme 
v tomto i nasledujúcom 
čísle. 
 Naša výzva platí naďalej. 
Ak máte skúsenosti so zlými 
cestami v meste, nerovným 
povrchom, dierami a pod., 
dajte nám vedieť. Píšte na 
adresu redakcia@bakurier.sk 
s heslom „Zlé cesty“ do konca 
septembra.
 Telefonický podnet sa tý-
kal veľmi zlého stavu cesty a 
najmä obrubníkov na Pek-
nej ceste v Krasňanoch, 
v okolí Polygrafi ckých závo-
dov. Podľa čitateľa tu parkujú 
kamióny a prúd vody, ktorý sa 
valí z hora, nemá kde odtekať. 
Mesto, alebo mestská časť to 
neriešia už vraj tri roky. 

Čitateľ Jozef Vrábel nám 
napísal: „Na výzvu si dovoľu-
jem zadefi novať zopár úsekov 
ciest, ktoré robia nášmu mes-
tu dosť veľkú hanbu a zaslúžili 
by si opravu: Povrch mostu 
SNP, zjazd z Prístavného mos-
tu na Dolnozemskú v časti 
výjazdu a zjazdu z nadjazdu 
nad Bosákovou (v časti nepo-
užívaného podchodu). Celá 
Petržalská radiála Osuského 
- Furdekova - Mamateyova  v 
oboch smeroch vrátane križo-
vatiek (obzvlášť križovatky so 
Starohájskou a Šustekovou), 
samozrejme okrem kratučké-
ho úseku už opraveného na 
Osuského. Ďalej Bajkalská od 
nadjazdu s Ružinovskou až 
po Vajnorskú v oboch sme-
roch, špeciálne časť cca 100 
m pred Vajnorskou. Trnav-
ská - Rožňavská od Bajkal-
skej po Galvániho, špeciálne 
križovatka Rožňavská – Gal-
vániho. Rožňavská čiastočne 
až po Vajnorskú. Križovatka 
Vajnorská - Tomášikova a Vaj-
norská od Tomášikovej až po 
Rožňavskú. Celá Odborárska 
v oboch smeroch. Bojnická - 
nadjazd nad železnicou + cca 
50 m pred nadjazdom od Vaj-
norskej a cca 200 m za nadjaz-
dom až po prvú križovatku. 
Časť úseku z každej strany 
pred železničným prejazdom 
trate na Nové Zámky (Buda-
pešť) medzi Starou Vajnor-
skou a Staviteľskou. Odstrániť 
„tankodróm“ na Starohájskej 
v časti Dostihovej dráhy ktorý 
vznikol takmer všetkými vyč-
nievajúcimi kanálmi a prepad-
mi po kanalizačnom vedení. 
Odstránenie „koľají“ po MHD 
na križovatke pred Prezi-
dentským palácom (Hodžovo 

námestie-Staromestská / Šte-
fánikova-Suché mýto).Zjazd 
z Panónskej cesty (kúsok už 
bol vymenený teda od opra-
venej zákruty) po križovatku 
s Rusovskou cestou (okolo 
benzínky Slovnaft/Wolkro-
va) a aj v opačnom smere 
výjazd na Panónsku cestu do 
oboch smerov. No a jedna 
veľká hanba Bratislavy je  
diaľničná križovatka za 
prístavným mostom a to 
diaľnica/Bajkalská s kru-
hovým objazdom a s pri-
vádzacími ramenami.“

Ďalší podnet je z Ružino-
va: „Bývam na Vavrínovej 4B 
- Ružinov. Nová bytovka bola  
skolaudovaná v roku 2014. 
Ústí do križovatky s Exnáro-
vou, teda aspoň si obyvatelia 
myslíme - názov cesty nie je 
nikde označený. Je to od ko-
nečnej MHD „Astronomická“ 
- smer Autoškola 1. Chýba 
nám priechod cez cestu, 
autá, čo si skracujú ces-
tu z Dolných Honov často 
idú aj 80-tkou. Všade 
samé výtlky, samospráva 
na nás kašle, dobrí sme 
len platiť dane. Výtlky po 
celej ceste a keď náhodou na-
prší, máme pred križovatkou 
celkom slušné hlboké jazero. 
My, obyvatelia budeme veľmi 
vďační, ak nám pomôžete pri 
boji s veternými mlynmi Ru-
žinova. Srdečne ďakujeme. Za 
obyvateľov 24 bytového kom-
plexu a susedov z domčekov 
Kochanová Stanislava“.

„Na základe článku posielam 
niektoré cesty, ktoré potre-
bujú akútnu opravu a to hlav-
ne – Harmincova, M. Sch. 
Trnavského v časti Krčace v 
oboch smeroch, Tulipánová, 
Podkolibská, Hlavná, Bárdo-
šova v hornej časti smer Ko-
liba, Mikulášska po celej dĺž-
ke. Je to hanba historického 
centra, opravuje sa viackrát za 
rok, ale večne sa to odfušuje. 
Kto im takú robotu odobrí a 
ešte aj zaplatí? Toto platí o 90 
% ciest v Starom Meste. Som 
taxikár a moje auto plače, 
nestačím vymieňať tlmiče 
a ložiská. Akútny stav na 
opravu je na Trnavskej 
ceste asi v celej dĺžke a 
na Bajkalskej sú diery 
ešte asi z čias vojenských 
prehliadok na 1. mája 
v 70-tych rokoch, keď 
som tam chodil na ZDŠ.  
Tých ulíc je podstatne viac, 
to vieme všetci, jednoduch-
šie je napísať, ktoré sú OK. 
S pozdravom Oliver Smolin-
ský – taxikár-trpiteľ“.

(rl) 

Napísali ste nám

Dobrý deň,

som rodený Bratislavčan. 
Žijem tu 70 rokov, ale nepa-
mätám si mesto tak špina-
vé, ako je to teraz. Ja viem, 
minulý týždeň bola silná 
búrka, ktorá výdatne pri-
dala k starej špine novú. Ale 
bolo aj letné, slnečné poča-
sie a mesto bolo zanedbané. 
Nepíšem teda len o špine, 
ale aj o zanedbanej údržbe 
verejných priestranstiev. 
Priznám sa, že nechodím 
často do mesta, ale nemám 
ani záujem chodiť po zde-
vastovanej (vraj) „krásavici 
na Dunaji“. Žiaľ, Bratisla-
va nikdy nemala šťastie na 
osobnosti, ktoré by jej dali 
punc európskeho mesta. Už 
desiatky rokov počúvame 

škamranie, že cudzinci o naše 
mesto nejavia veľký záujem, 
že sem prichádzajú na 1-2 dni. 
Stretol som na potulkách sku-
piny cudzincov a sledoval som 
ich údiv nad  špinou, zničenou 
dlažbou, počmáranými stena-
mi, atď.
 Všetci to dobre poznáme 
a vieme. Je to naša spoločná 
hanba. Viem, že sa žiadny 
obrat k lepšiemu nechystá. Ar-
gument, že predsa sa upravu-
je  hlavná železničná stanica 
a jej okolie ako aj niekoľko 
„kozmetických“ úprav je len 
slabou náplasťou. V prílohe 
som zdokumentoval stav na 
Nám. SNP. Je to otrasné a ha-
nebné. Takto gazdovia viedli a 
vedú mesto k totálnej devas-
tácii.

Stanislav Sedláček

Chceli oživiť verejný 
priestor, dostali pokutu
(dokončenie zo str. 1)

Autor projektu a architekt 
Oliver Kleinert uviedol, že 
napriek rozhodnutiu Finanč-
ného riaditeľstva Slovenskej 
republiky sa občianske zdru-
ženie Urban Kontakt ne-
vzdáva. „Podnikne potrebné 
právne kroky pre súdne pre-
skúmanie tohto podľa nášho 
názoru nezákonného rozhod-
nutia Finančného riaditeľstva 
SR ako aj mestskej časti Bra-
tislava- Staré Mesto,“ uviedol 
Kleinert. Občianske združe-
nie bude podľa neho od mest-
skej časti Staré Mesto naďalej 
vyžadovať, aby dodržiavalo 
svoje sľuby a záväzky a aby ne-
trestalo aktívnych občanov za 
ich snahu zveľaďovať majetok 
mesta. 
 Kleinert dodáva, že zdru-
ženie neustále poukazuje na 
absurdnosť zrušenia projektu 
Šafko, občianskej iniciatívy, 
ktorá ukázala, že vie spraviť 
projekt napĺňajúci dokonca 
aj ofi ciálnu stratégiu minis-
terstva kultúry pre podporu 
kultúry. „Spätné zdanenie je 
porušením dohôd, ktoré sme 
podpísali so Starým Mestom 
a vnímame ho ako jeden zo 

spôsobov likvidácie projektu 
a znechutenie aktívnych od-
borníkov niečo reálne a kon-
štruktívne vytvoriť pre nás 
všetkých, pre verejný priestor,“ 
ukončil.
 Projekt Šafko sa začal na 
jeseň 2013, keď na Šafáriko-
vom námestí pribudlo nie-
koľko lodných kontajnerov, 
v ktorých svoj domov našli 
napríklad aktivisti z Cykloko-
alície či galéria Space. Pribud-
li aj dizajnshop, kaviarnička či 
detské ihrisko. „Z pôvodného 
konceptu desať kontajnerov, 
sú v súčasnosti na námestí 
umiestnené tri, a to aj napriek 
tomu, že vedenie Starého 
Mesta požiadalo občianske 
združenie o vypratanie verej-
ného priestoru k 31.máju toh-
to roka,“ podotkla Nora Gub-
ková. V lokalite námestia sa 
začína participatívny proces, 
v ktorom vedenie mesta zisťu-
je, čo by obyvatelia, podnika-
telia a inštitúcie na budúcom 
revitalizovanom námestí pri-
vítali. O budúcej podobe ná-
mestia rozhodnú vo verejnej 
architektonickej súťaži, ktorú 
mestská časť vypíše v januári 
budúceho roka.

(sita) 

Hovorme o Šafárikovom námestí
Mestská časť Staré 

Mesto uzatvorila s 
občianskym združením  
Partners for Democratic 
Change Slovakia (PDCS) 
zmluvu, ktorej predmetom 
je zabezpečenie partici-
patívneho procesu s ve-
rejnosťou, s cieľom pre-
veriť záujem obyvateľov, 
mestskej časti a dotknu-
tých prevádzkovateľov o 
funkčné využitie územia 
Šafárikovho námestia a 
pripraviť zadanie pre ar-
chitektonickú súťaž.
 „Šafárikovo námestie už 
dlhodobo nevyužíva svoj po-
tenciál mestského parku a 
funguje v provizóriu. Oby-
vateľom aj návštevníkom nie 
je táto lokalita ľahostajná, o 
čom svedčí aj záujem médií, 
podnety od občanov a obyva-
teľov okolitých ulíc. Zámerom 
je dať tomuto miestu stratenú 
dôstojnosť a vrátiť ho ľuďom, 
ktorí tu žijú,“ uviedol staros-
ta Starého Mesta Radoslav 
Števčík. Participatívny proces 
pokrýva územie oboch par-
kov na Šafárikovom námestí 
od Dostojevského radu až po 
Gajovu ulicu. 

 „Verím, že stretnutia s ob-
čanmi prispejú ku konštruk-
tívnemu dialógu o predsta-
ve využitia tohto verejného 
priestoru. Spoločne z občian-
skym združením Partners for 
Democratic Change Slovakia 
pripravujeme dotazníkový 
prieskum, workshopy, oslo-
víme laickú i odbornú verej-
nosť, plánujeme rozhovory 
s kľúčovými aktérmi. Termín 
na ukončenie celého procesu 
sme stanovili do 31. októbra 
a čakajú nás teda zaujímavé, 
a verím, že produktívne me-
siace,“ pokračuje Radoslav 
Števčík.
 „O verejnom priestore 
majú právo rozhodovať aj 
ľudia, ktorí tu žijú. Chceme, 
aby sa tu cítili dobre najmä 
obyvatelia, potom sem budú 
radi chodiť aj návštevníci,“ 
dodal starosta Starého Mes-
ta. O jednotlivých krokoch a 
termínoch participatívneho 
procesu chce staromestská 
samospráva informovať pro-
stredníctvom webstránky 
v najbližších dňoch. Koordi-
nátora vybrala mestská časť 
verejným obstarávaním.

(red)

Bajkalská ulica
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Námestie SNP – zabudnutá a 
nefunkčná časť centra hlavného 
mesta?

Bratislavské námestie 
SNP je roky zanedba-

ná časť centra hlavného 
mesta. Pritom by mohlo 
ísť o „výkladnú“ skriňu 
Bratislavy. 
 Namiesto toho je plné áut, 
má zlú organizáciu dopravy, 
kvetináče sa po ňom nepo-
chopiteľne a bez ladu a skladu 
„váľajú“ na ceste (najmä pod 
„Manderlákom“), denno-den-
ne tu dochádza k porušovaniu 
zákazu vjazdu od Klobučníc-
kej ulice smerom na Štúrovu. 
Námestie SNP je zanedbané, 
neupravené a neestetické. Je 
aj plné bezdomovcov, starého 
mobiliáru. Nepekná je najmä 
jeho spodná časť. Ani tá hor-
ná s pamätníkom a parkom 
v okolí pamätníka, nepôsobí 
veľmi dôstojne. Kroky turistov 
túto lokalitu zväčša obchádza-
jú. Niet dôvodu na dlhší pobyt 
v tejto lokalite. Námestie SNP 
je neatraktívne a už dávno 
stratilo svoju „tvár“. Chýba 
mu urbanistická vízia a nové, 
účelné, nápadité a estetické 
architektonické stvárnenie.

Je podľa vás Námestie 
SNP dôstojným miestom 
nášho hlavného mesta? 
Ak nie, prečo a čo navrhu-
jete aby sa to zmenilo?

Jozef Uhler, mestský 
poslanec, predseda doprav-
nej komisie – Pravicový klub: 
“Námestie SNP je dnes plo-
chou, ktorá z väčšej časti slúži 
autám a nie ľuďom. Pre mňa je 
námestím miesto, ktoré slúži 
najmä peším, s väčším podie-
lom mestskej zelene a prísluš-
ným mobiliárom. Malo by to 
byť miesto, ktoré majú ľudia 
radi, ako napríklad Hviezdo-
slavovo námestie. Námestie 
SNP by v budúcnosti určite 
nemalo slúžiť ako parkovisko. 
Bratislava má dosť šikovných 
architektov, ktorí by z tohto 
veľkého námestia vedeli uro-
biť miesto, ktoré má svojho 
ducha.“

Ivo Nesrovnal, primátor 
Bratislavy: „Námestie SNP 
v súčasnosti väčšina Brati-
slavčanov vníma ako miesto 
na parkovanie alebo miesto 
zhromaždení. Vďaka oživeniu 
priestorov Starej tržnice však 
stále viac ožíva jeho dolná 
časť a postupne mení charak-
ter tohto vzácneho verejného 
priestoru. A tak to má byť. Zá-

sadná časť námestia je parko-
visko, a aj keď sú tu pešie trasy 
na bratislavské pomery veľko-
rysé, často sú spojazdnené a 
aj na nich parkujú vozidlá. Je 
potrebné, aby v záujme kvali-
tatívnej zmeny začala verejná 
diskusia o Námestí SNP s cie-
ľom oživenia tohto vzácneho 
priestoru vrátane úprav zane-
dbaných peších trás, skvalit-
nenia zelene a zvýšenia jeho 
bezpečnosti a užívateľnosti. 
Ako prvý krok mesto musí 
pripraviť takúto diskusiu, pri-
čom by bolo vhodné osloviť 
študentov architektúry. Ob-
dobným spôsobom by sa malo 
riešiť Kamenné námestie, 
Šafárikovo námestie ... všet-
ky verejné priestory mesta. 
Verejné priestory majú pat-
riť Bratislavčanom. V tomto 
smere sme už začali vyvíjať 
aktivity a snažíme sa v prvom 
kole minimálne niektorým 
spoluobčanom, ktorí lavičky 
pred Starou tržnicou využíva-
li na prespávanie, túto aktivitu 
znemožniť. Preto sme nain-
štalovali na lavičky stredové 
operadlá, čo má slúžiť na to, 
že lavička sa využíva na to, na 
čo je určená - na sedenie.“

Martin Borguľa, mestský 
poslanec – Klub pre Bra-
tislavu:„ Určite nie je. Je to 
jedna z najzanedbanejších 
častí mesta vôbec. Kedysi 
bolo námestie prejazdné. 
Pred rokmi naplánovaná re-
vitalizácia sa nikdy, bohužiaľ, 
neuskutočnila. Každopádne 
znovuotvorenie námestia pre 
dopravu by bolo nešťastným 
riešením. Je potrebné pripra-
viť taký projekt revitalizácie 
a rekonštrukcie, ktorý urobí 
z Námestia SNP dôstojné a 
atraktívne miesto s kaviarňa-
mi a reštauráciami, obchodmi, 
miesto určené pre organizáciu 
kultúrnych podujatí. Záro-
veň by malo byť zmyslupl-
nou spojnicou medzi Starým 
Mestom, Poštovou a Obchod-
nou ulicou. Bol by som rád, 
keby sa pripravovaný projekt 
mestského trhu s názvom Na-
schmarkt, ktorý sa bude ťahať 
od Poštovej ulice až po Starú 
tržnicu a historický kvetinový 
trh, stal integrálnou súčasťou 
Námestia SNP a príjemným 
miestom pre nákupy aj pose-
denia pri káve pre obyvateľov 
nášho hlavného mesta“.

(text a foto: rl)

Z verejných stĺpov na Obchodnej 
odstraňovali nalepenú reklamu 
Približne 30 nadšencov 

zložených z majiteľov 
prevádzok, budov a dob-
rovoľníkov, nedávno čis-
tilo verejné stĺpy na Ob-
chodnej ulici v Bratislave. 
Cieľom akcie bolo zbaviť 
sa nelegálneho vizuálne-
ho smogu, ktorý sa na ve-
rejných stĺpoch hromadí 
už viac ako 10 rokov.
 „Záleží nám na tom, aby 
sa stĺpy verejného osvetlenia 
využívali na to, na čo sú urče-
né, nie na reklamu.“ objasňu-
je Davy Čajko z občianskeho 
združenia Obchodná ulica 
a okolie, ktorá stojí za touto 
akciou. Združuje viaceré pre-
vádzky na Obchodnej ulici s 
cieľom revitalizovať ju do po-
doby atraktívneho nákupné-
ho, ako aj oddychového mies-
ta v Bratislave. 
 Z celkových 26 stĺpov 
na Obchodnej ulici je vyčis-
tených prvých desať Ďalšie 
budú nasledovať. Podporu 
týchto komunálnych aktivít 
majú od magistrátu mesta. 
Akciu prišiel osobne podporiť 
primátor Bratislavy Ivo Ne-

srovnal.  S občianskym zdru-
žením sa dohodol na ďalšom 
postupe náteru očistených 
stĺpov od nelegálnej reklamy. 
 „V tejto súvislosti sme 
napríklad začiatkom roka 
podali proti viacerým 
spoločnostiam, ktoré vy-
užívali stĺpy mestského 
verejného osvetlenia na 
reklamnú činnosť, žalobu 
na súd na vypratanie. Zá-
roveň chceme zjednotiť 
vizuál stĺpov verejného 
osvetlenia, natrieť ich an-
ti-graffi ti náterom a dať 
ich do poriadku tak, aby 
dotvárali celkový mestský 
priestor.“ konštatoval Ivo 
Nesrovnal. 
 Čistenie  verejných stĺpov 
nie je jedinou akciou občian-
skeho združenia Obchodná 
ulica a okolie.  Na jeseň avi-
zujú v spolupráci s mestom 
začiatok diskusie, ktorá sa 
bude týkať vizuálneho smogu 
na Obchodnej ulici. Cieľom 
by mali byť jasné pravidlá 
umiestňovania pútačov na fa-
sádach domov.

(red, rl)

Pred ... Po...

Projekt študentov SVF medzi 
svetovou päťdesiatkou
Účasť študentov zo Sta-

vebnej fakulty STU (SvF 
STU) na celosvetovej súťaži 
ISOVER Multi-ComfortHou-
se Studentsv hlavnom meste 
Kazachstanu v Astane (27. – 
30. máj 2015) bola výnimoč-
ná. Obstáli najprv v celoslo-
venskom národnom kole, teda 
získali postupové umiestnenie 
– už to bolo prvým úspechom 
študentov, bakalárov študijné-
ho programu pozemné stav-
by a architektúra SvF STU 
v Bratislave - Bc. Emy Kia-
bovej a Bc. Romana Ruhiga. 
Tí pod vedením hosťujúce-
ho profesora Ing. arch. Pavla 
Paňáka vytvorili osobitý archi-
tektonický návrh multikom-
fortného obytného objektu v 
reálnych, pre nás extrémnych 
klimatických podmienkach 
pre hlavné mesto Kazachsta-
nu – Astana, ako súčasť areálu 
EXPO 2017. Študentom sa tak 
naskytla jedinečná možnosť 
odprezentovať svoj projekt na 
celosvetovom fóre spolu s ďal-
šími 49, ktoré vybrala porota z 
ostatných štátov.

 V roku 2017 bude Asta-
na sídlom svetovej výstavy 
EXPO 2017. Astana s nad-
morskou výškou 347 metrov 
je druhým najchladnejším 
hlavným mestom na svete. 
Extrémne kontinentálne pod-
nebie spôsobuje, že teploty 
v Astane sa pohybujú v roz-
medzí od -52 do +42 °C. 
V rámci príprav nového kom-
plexu pre EXPO 2016 bola v 
Astane začatá výstavba troch 
funkčných celkov, ktoré zahŕ-
ňajú výstavnú zónu pre EXPO 
2016, rezidenčnú zónu a roz-
vojovú zónu. Rozvojová zóna 
predstavuje územie, ktoré sa 
bude ďalej developersky roz-
víjať aj po ukončení svetovej 
výstavy. Práve časť tohto úze-
mia je určená pre výstavbu 
obytnej štvrte v pasívnom 
štandarde, ktorá bola zadaním 
študentskej architektonickej 
súťaže ISOVER Multi-Com-
fort House Students Contest 
2015. 
 

(bak, zdroj stuba.sk)

Anketa
Má Bratislava víziu 
budúcnosti - potrebuje ju?
Vízia mesta je pred-

stava o tom, ako by 
mohla Bratislava vyze-
rať o 10, 15, 20, alebo aj 
viac rokov. Vízia môže 
byť základom úspechu 
pri činnosti pre ľudí a pri 
vytváraní podmienok na 
ich lepší život. 
 Vytvorenie dobrej vízie 
pre hlavné mesto je neoby-
čajne zodpovednou prácou, 
pretože si vyžaduje potreb-
ný nadhľad, múdrosť, skú-
senosti a množstvo vedo-
mostí. Vízia hovorí o tom 
kam smerujeme, aké sú naše 
ciele a kam sa chceme dostať 
v rámci určitého obdobia. 
Vízia odpovedá aj na otáz-
ky, prečo vedenie mesta a 
kompetentní ľudia robia to 
čo robia, čo sa tým chce do-
siahnuť a ako by mesto malo 
vyzerať v blízkej či vzdiale-
nej budúcnosti. Vízia musí 
byť apolitická, neutrálna a 
vysoko humánna. Vízia je 
projekt života v meste slo-
body a tvorivosti.  

Bratislavského primá-
tora a starostov mest-
ských častí sme sa pýta-
li,  či má Bratislava svoju 
víziu alebo či by ju mala 
mať. 

Primátor Bratislavy Ivo 
Nesrovnal: Každé mesto 
potrebuje víziu. Obzvlášť 
hlavné mesto, na ktorú sa 
opiera zrak celej krajiny. 
Mesto bez vízie je ako se-
dieť vo vlaku bez cieľa. Podľa 
mňa by Bratislava mala byť 
mestom, v ktorom sa dobre 
žije. Mestom, v ktorom si 
reklama neuzurpuje verejný 
priestor a v ktorom obyva-
telia nájdu rozmanité mož-
nosti ako tráviť voľný čas. 
Mesto, ktoré je tu pre svo-
jich obyvateľov. Na to ne-
potrebujeme komplikované 
stratégie, či rozvojové plány 
na ďalších 20 rokov. Potre-
bujeme jednoducho fun-
gujúci systém mesta - od 
nastavenia spravodlivé-
ho fi nancovania, až po 
realizáciu projektov, kto-
ré spravia takéto mesto 
aj z Bratislavy. Vízia 
mesta Bratislava tak, ako ju 
vnímam ja: mesto Bratislava 
ako centrum krajiny, ktoré 
pamätá na svoje historické 
korene, ale ide s dobou a po-
núka rovnosť príležitostí.

Starosta Rače Peter Pi-
linský: Každé mesto, obec 
aj  mestská časť by malo 
mať svoju víziu, smerovanie, 
ktoré by malo byť konsen-
zom štatutára, poslancov a 
samozrejme občanov. Ako 
mestská časť máme jasne a 
konkrétne defi nované ciele, 
ktoré postupne krok za kro-
kom plníme. Som presved-
čený, že nosnými témami 
ako je rozvíjanie a moderni-
zácia školstva, rekonštruk-
cia a zvyšovanie kapacít 
materských škôl, revitalizá-
cia verejných a športových 
priestranstiev, vytváranie 
kvalitného a úctyhodného 

prostredia pre seniorov, či od-
borná starostlivosť a zvyšova-
nie pomeru zelene, adekvát-
nou mierou prispievame do 
plnenia celkovej vízie Bratisla-
vy. Vízia starostov jednot-
livých mestských častí by 
mala byť na jednej vlne s 
víziou primátora Bratisla-
vy. Odhliadnuc od veľkých 
zámerov a dlhoročných plá-
nov by hlavná vízia Bratislavy 
malo byť budovanie čistého a 
obľúbeného mesta, v ktorom 
všetci jeho obyvatelia aj náv-
števníci nájdu veľa možností 
na trávenie voľného času.

Ján Mrva, starosta Vajnôr: 
Súhlasím, že Bratislava ako 
hlavné mesto SR potrebuje 
svoju víziu.  Mesto má krásne 
hory a lesy, ale priamo v mes-
te chýba vyrastená zeleň ako v 
iných metropolách, aby ju nie-
len okrášľovala, ale aj ochla-
dzovala. V každom mestskom 
parku by malo byť aj detské 
ihrisko a aj fi tnes prvky pre 
dospelých a seniorov. Viac 
smetných košov a ich častej-
šie vymieňanie. Treba myslieť 
viac na cyklistov a prepojenie 
jednotlivých mestských častí 
s centrom mesta či nábrežím 
po oboch stranách Dunaja. 
Tento druh dopravy by mal 
mať väčšiu preferenciu ako 
môžete vidieť v iných mestách 
západnej Európy. Cyklotrasy 
by mali byť povinnou súčas-
ťou nových projektov. Viac by 
sa malo myslieť na hendike-
povaných pri bezbariérových 
prechodoch a stavbách. Naj-
väčší hendikep je doprava 
a stratégia v oblasti do-
pravnej obslužnosti, MHD 
a parkovacia politika mes-
ta. Ak nebude dosť zdrojov na 
vybudovanie odstavných par-
kovísk a zabezpečenie kvalit-
nej MHD, tak sa nám, myslím 
si, s parkovaním zázraky ne-
podarí urobiť. Sám som videl 
v Londýne, že z aut ľudia pre-
šli na MHD až pri drastických 
opatreniach a to vysokým 
spoplatnením vjazdu do cen-
tra. Rád by som vo vízii videl 
aj „športujúce mesto“, lebo 
trend strednej a mladej gene-
rácie je športovať a udržiavať 
si tak dobrú fyzickú kondíciu, 
aby mali ľudia výkonnosť aj v 
práci, ale aj zdravého ducha, a 
tak tých športovísk by som rád 
videl oveľa viac ako ich je, aby 
nielen amatéri športovci mali 
kde rozvíjať a zveľaďovať svoje 
talenty. 

Rudolf Kusý, starosta No-
vého Mesta: Bratislava, sa-
mozrejme, potrebuje víziu. O 
to viac, že má zodpovednosť 
hlavného mesta, metropoly, 
jej rozvoj má významný dopad 
aj na celú krajinu. Vízia musí 
stanoviť jasné kontúry 
pre kľúčové oblasti života 
mesta: zeleň, verejná do-
prava, parkovanie, cesty, 
výstavba, bezpečnosť a 
pod. Od ich rozvoja a regulá-
cie sa totiž bude odvíjať kvali-
ta života Bratislavčanov, ale aj 
atraktivita mesta pre návštev-
níkov, študentov či investorov.

(rl)

Chcete sa k vízii hlavného mesta vyjadriť aj 
Vy? Napíšte na adresu redakcia@bakurier.sk, 
do predmetu správy napíšte VÍZIA. Svoj názor 
nám pošlite na maximálne 15 riadkov do 15. 
septembra. Najzaujímavejšie názory uverejní-
me.
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Železničné priecestie na Ivanskej 
ceste volá po rýchlom riešení 
(dokončenie zo str. 4)

 Podľa ŽSR je priecestie 
nešťastne riešené z pohľadu 
cestnej dopravy, keďže pria-
mo na nom zbiehajú tri sme-
ry cestnej dopravy. „Aby sa 
predišlo kolíznym situáciám, 
bol v jednom smere osadený 
zákaz odbočenia do vľavo, 
takže autá cez priecestie 
môžu jazdiť len v dvoch sme-
roch. Komplexnú situáciu 
železničné priecestia je 
možné riešiť len v spolu-
práci s mestom, a to vybu-
dovaním semaforov, ktoré 
by korešpondovali a boli 
napojené na výstražnú 
zvukovú a svetelnú signa-
lizáciu na železnici podľa 
pripravovaného projektu. 
V prípade, že sa spustí, 
boli by aktivované červe-
né svetlá na semaforoch. 
 Ako argumentujú ŽSR, 

osadenie závor na priecestí 
na Ivanskej ceste by súčas-
nú situáciu ešte oveľa viac 
skomplikovalo, aj vzhľadom 
na nedisciplinovanosť vodi-
čov, aj na frekvenciu dopravu 
v danom uzle. Ako upozornili, 
nedávna tragická nehoda bola 
žiaľ úplne zbytočne zmarený 
ľudský život. „Cyklista totiž 
vedome vstúpil na priecestie, 
keď bola dávaná výstraha tak 
svetelnou, ako aj zvukovou 
signalizáciou. Štatistiky navy-
še hovoria, ze až 63 % nehôd 
sa stáva na zabezpečených 
priecestiach a dokonca aj so 
závorami, kedy vodiči, cyklis-
ti, chodci, motocyklisti svetlá 
aj závory jednoducho ignoru-
jú. Všetky tragické nehody za 
posledných 10 rokov na že-
lezničných priecestiach majú 
na svedomí práve vodiči, cyk-
listi, chodci.

(rl)

V Novom Meste vyrastie nový 
rezidenčný komplex Ahoj Park

Ahoj Park postavia v ob-
lasti Ahoj - Briežky na 
Sliačskej ulici v Novom 
Meste. Je súčasťou revi-
talizácie územia bývalé-
ho Výskumného ústavu 
zváračského. Komplex sa 
bude skladať z troch obyt-
ných domov s vnútroblo-
kom. 
 Prvý obytný dom prinesie 
67 bytov. Oblasť Ahoj je zná-
me a obľúbené výletné miesto 
obyvateľov hlavného mesta. 
Lesy Malých Karpát, vino-
hrady, turistické chodníky a 
cyklotrasy budú mať budúci 
obyvatelia Ahoj Park na do-
sah, len pár krokov chôdze 
od svojho bytu. Bytový súbor 
má zároveň na dosah aj kom-
pletnú občiansku vybavenosť. 
Objekt vyrastie uprostred za-
bývanej časti mesta s vybudo-
vanou infraštruktúrou. V jeho 

bezprostrednej blízkosti sa 
nachádzajú školy, škôlky, ob-
chody, nákupné centrá, banky 
či športoviská.
 Projekt ponúka spektrum 
bytov od jednoizbových až po 
štvorizbové. Všetky byty majú 
balkóny, byty na ustúpených 
podlažiach majú veľkorysé 
terasy. Súčasťou komplexu je 
zelený polootvorený vnútrob-
lok s relaxačnou zónou a ex-
teriérovým fi tness, lavičkami 
a detským ihriskom. Komplex 
je tiež „biker friendly“ - dopl-
nením vybavenia vnútrobloku 
sú stojany na bicykle.
 Napríklad dvojizbové byty 
budú mať plochu od 45 m2 až 
po 53 m2. Začiatok výstavby 
prvého obytného domu Ahoj 
Park je naplánovaný na marec 
2016 s kolaudáciou sa ráta na 
konci roka 2017.

(red, rl)

Výstavba projektu Malé 
Krasňany sa začala v lete

V druhej polovici júna 
sa začala výstavba 

novej štvrte Malé Krasňa-
ny, ktorá má predstavovať 
zelenú oázu bez vplyvu 
mestského ruchu. Projekt 
je situovaný pod vinicami 
v tesnej blízkosti lesov 
Malých Karpát a zároveň 
blízko centra mesta.
 Výstavba sa má ukončiť 
na sklonku budúceho roka. V 
ďalších etapách je plánovaný 
aj apartmánový Senior House 
a ďalšie tri bytovky. Poloha je 
blízko Bratislavského lesopar-
ku, Koliby, Kamzíka, či Že-
leznej studienky. Vzdialenejší 
Kačín je vhodný na výlety pre 
náročnejších turistov. Chod-
ník pre peších a novovybu-
dovaná cyklotrasa budú viesť 
priamo z Malých Krasnian do 
lesov Malých Karpát, kde sa 
napoja na cyklotrasu JURA-
VA.
 V okolí sa nachádzajú 
predajne potravín, zdravot-

né stredisko, lekáreň, škôlky, 
základná škola, reštaurácie a 
kaviarne. Súčasťou výstavby 
bude tiež  výsadba zelene, vy-
budovanie detského ihriska, 
parkovacích státí, cyklochod-
níka a príjazdovej cesty k po-
zemku so svetelnou križovat-
kou pre jednoduchší príjazd a 
výjazd na hlavnú cestu. 
 V šesť podlažnej bytovke 
majú prevažovať dvojizbové 
a trojizbové byty. Tých dvo-
jizbových bude 28, trojizbo-
vých 51. Doplnia ich po štyri 
jednoizbové a štvorizbové 
byty. Plocha sa pohybuje od 
40  štvorcových metrov po 
120 m2. Všetky byty majú 
mať loggiu, alebo terasu. Celý 
projekt Malé Krasňany na 
Račianskej ulici ráta do roku 
2018 s výstavbou 305 bytov a 
154 apartmánov v piatich ob-
jektoch. V podzemí bude cel-
kom 574 parkovacích miest, 
na zemi ďalších 97.

(rl, red)

(dokončenie zo str. 1)

Na riaditeľa a.s. Metro Brati-
slava kandidujú dvaja - Li-
bor Gula a Vladimír Michá-
lek. Sedemnásti kandidáti 
si brúsia zuby na pozíciu ge-
nerálneho riaditeľa DPB - Ľu-
bomír Belfi , Milan Čech, Pavel 
Derkay, Hana Flašková, Štefan 
Jaška, Robert Kadnár, Pavol 
Kubala, Ján Marcin, Kvetosla-
va Otočková, Peter Plunár, 
Vladimír Rafaj, Vladimír Ra-
učina, Jozef Sikela, Zdeněk 

Schraml, Pavol Sovič, Milan 
Urban a Štefan Zabák.
 A napokon na riaditeľ-
skú stoličku v BVS, zasadne 
jeden z týchto šestnástich 
kandidátov: Martin Adásek, 
Stanislav Beňo, Boris Bod, 
Eva Cibuľová, Marián Gaj-
niak, Peter Ilčík, Zsolt Lukáč, 
Andrej Mede, Patricius Palla, 
Ladislav Slebodník, Mário 
Schwab, Roman Straka, Milan 
Šindler, Jozef Tarič, Robert 
Tencer a Alena Trančíková.

(red, rl)

Noví riaditelia štyroch mestských 
podnikov budú možno známi už 
koncom septembra

Petržalka chce vyberať od 
miestnych poplatky za parkovanie,
uzatvorila zmluvu na sedem rokov!
Mestská časť Petržalka 

uzatvorila zmluvu so 
spoločnosťou  EEI, ktorá 
zvíťazila v súťaži na pre-
vádzkovanie parkovacie-
ho systému v Petržalke. 
Firma má prevádzkovať 
parkovacie miesta sedem 
rokov alebo do vyčerpania 
fi nančného limitu. 
 Zmluvu na parkovanie 
uzavrela bratislavská mestská 
časť Petržalka s fi rmou EEI na 
sedem rokov alebo do vyčer-
pania fi nančného limitu. Sa-
mospráva ale neinformu-
je, či zmluvu už potvrdilo 
miestne zastupiteľstvo 
hlasovaním. 
 „Limit na koncesnú zmlu-
vu je päť miliónov eur. Ak 
sa päť miliónov vyčerpá za 
štyri roky, tak to budú štyri 
roky, ak však za sedem ro-
kov vyčerpajú dva milióny, 
tak skončia pri plnení dva 
milióny,“ uviedol petržalský 
prednosta Miroslav Štefánik. 
Päť miliónov eur dá fi rme 
za služby mestská časť. 
Nový parkovací systém bude 
prevádzkovať fi rma EEI, ktorú 
mestská časť vybrala v súťa-
ži. „Mestská časť na to nemá 
peniaze. Museli by sme to aj 
tak robiť externe, nemáme tu 
na to odborníkov. Radšej sa 
dohodneme s niekým, kto to 
bude prevádzkovať. Toto je 
lacnejšie riešenie,“ zhr-
nul starosta Petržalky 
Vladimír Bajan s tým, že 
parkovacia politika síce 
nevyrieši problém s par-
kovaním v mestskej časti, 
ale ambíciou samosprávy 
je tento problém zmierniť. 
Parkoviská v Petržalke sú v 
súčasnosti preplnené, autá sú 
zaparkované na chodníkoch a 
matky s kočíkmi, či vozičká-
ri majú pre ne často sťažený 
pohyb. Problémom je aj to, že 
pred domami parkujú autá s 
mimobratislavskými pozná-
vacími značkami. Vstupná 
investícia je podľa prevádzko-
vateľa parkovacieho systému 
1,5 milióna eur. „Je v tom vy-
značenie, zavedenie systému, 
zamestnanci, ktorí budú pre-

dávať karty,“ doplnil Štefánik. 
Všetky príjmy pôjdu na účet 
mestskej časti, prevádzkova-
teľovi budú platiť odmenu 40 
eur bez DPH za predaj jednej 
parkovacej karty. „Chceli sme 
mať priamu kontrolu nad fi -
nanciami,“ hovorí Štefánik.
 Za parkovanie v Petr-
žalke budú po novom 
poplatok platiť rezidenti 
s trvalým pobytom v mest-
skej časti a aj tí, ktorí tu 
bývajú, ale trvalý pobyt 
v Petržalke nemajú. „V tejto 
chvíli sa však o výške poplat-
ku nebudeme baviť. Predpo-
kladám, že sa dohodneme 
s poslancami a bude jed-
na karta na rodinu,“ uviedol 
petržalský starosta Vladimír 
Bajan. Podľa mestskej čas-
ti rezidentské parkovanie 
uprednostní obyvateľov s tr-
valým pobytom tak, aby mali 
možnosť zaparkovať vo vzdia-
lenosti približne 150 metrov 
od svojho bydliska a všade 
inde v Petržalke, kde potrebu-
jú. Týka sa to parkovania pri 
obchodoch a pri zdravotných 
zariadeniach. Rezidentská 
karta umožní parkovanie auta 
v zóne bez ďalších poplatkov. 
Za vydanie rezidentskej kar-
ty bude základný poplatok, 
ktorý bude vychádzať z výš-
ky prevádzkových nákladov. 
Platnosť karty bude jeden 
rok. Ak bude dobré počasie a 
bude sa dať maľovať značenie 
na cesty, parkovaciu politiku 
v bratislavskej mestskej čas-
ti Petržalka by mohli spustiť 
1. januára budúceho roka. „Ak 
nám to počasie neumožní, tak 
spustenie systému bude na 
jar budúceho roka. Maľovať 
čiary na zem môžu len vtedy, 
ak je teplota vyššia ako pät-
násť stupňov,“ povedal Štefá-
nik. Problematiku parkovania 
v Petržalke by mali miestni 
poslanci riešiť na septembro-
vom zasadnutí zastupiteľstva. 
Zastupiteľstvo schvaľuje aj 
všeobecne záväzné nariade-
nie, ktoré upraví všetky pod-
mienky prevádzkového po-
riadku.

(sita, red)

DPB už má 15 obojsmerných električiek 
a 9 jednosmerných električiek

V bratislavských uli-
ciach jazdí spolu 19 

nových električiek, ďal-
ších 5 čaká na vybavenie 
potrebnej dokumentácie, 
po ktorej budú ihneď na-
sadené do premávky, naj-
neskôr do konca augusta. 
 Nové vozidlá premávajú 
na linke č. X6 Nový Most – 
Dúbravka, na linke č.4 Dú-
bravka – Zlaté piesky a na 
linke č.5 Rača – Dúbravka. 
 Na električkách sa stále 
zacvičujú vodiči. Všetky nové 
vozidlá sú nízkopodlažné, 
plne klimatizované, vybave-
né nielen vnútorným, ale aj 
vonkajším kamerovým sys-
témom, ktorý má zvýšiť bez-
pečnosť nielen cestujúcich, 
ale aj vodičov. Nové vozidlá 
majú aj systém hlasovej ko-
munikácie medzi nevidiacimi 

cestujúcimi a vodičom, tak-
tiež aj výklopnou plošinou pre 
vozíčkarov. Do konca roka 
bude mať Dopravný podnik 
Bratislava 45 nových elek-
tričiek, v roku 2016 ich bude 
spolu 60. Nové električky, 
fi nancované z OPD 2013-
2020 postupne prichádzajú 
do Bratislavy v priebehu roku 
2015. Na fi nancovaní nákupu 
nových vozidiel sa až vo výš-
ke takmer 81 percent podieľa 
Európska únia v rámci Ope-
račného programu Doprava, 
ktorého riadiacim orgánom 
u nás je Ministerstvo dopravy, 
výstavby a regionálneho roz-
voja SR. Dodávateľom nových 
električiek je spoločnosť Ško-
da Transportation, a. s. Česká 
Republika.

(red, dpb) Magistrát hľadá riaditeľov 
počas dovoleniek
(dokončenie zo str. 1)

Uchádzači majú možnosť pri-

hlásiť sa do výberového ko-

nania zaslaním žiadosti spolu 

s požadovanými materiálmi 

do 4. septembra 2015 na adre-

su bratislavského magistrátu. 

Výzvy sú uverejnené na we-

bovej stránke mesta a na špe-

cializovanom portáli www.

profesia.sk.

 Odbornosť a profesi-
onálne skúsenosti bude 
na základe doručených 
životopisov posudzovať 
výberová komisia. Ná-
sledne odporučí kandidá-

tov, ktorí splnia formálne 
náležitosti a požiadavky 
na odbornosť do ďalšie-
ho výberového procesu. 
Výsledky výberových ko-
naní bude schvaľovať 
mestské zastupiteľstvo 
na svojom septembrovom 
zasadnutí. Toľko magistrát.

 Výmenu riaditeľov mest-

ských organizácií neurobil 

počas svojho funkčného ob-

dobia 2011 – 2014 bývalý pri-

mátor Milan Ftáčnik. Spolu 

s mestskými poslancami vte-

dy nedošlo k politickej doho-

de a vôli  také zmeny urobiť.

(rl)
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Svoje podnety môžete posielať na adresu redakcia@bakurier.sk.

Dostal som v zamestnaní 
výpoveď. Cítim krivdu, že 
išlo zo strany zamestná-
vateľa o pomstu a preto 
sa chcem obrátiť na súd. 
Aký je postup? Môžem sa 
pokiaľ súd nerozhodne 
zamestnať alebo je lepšie 
počkať? Ak uspejem, mu-
sia ma opäť zamestnať 
a dať mi nejaké odškod-
né? 
 Vaša situácia je ľudsky 
pochopiteľná. Cítite krivdu 
a chcete sa brániť. Treba 
si však uvedomiť, že je po-
trebné právne relevantným 
spôsobom posúdiť celú situ-
áciu a vyhodnotiť Vašu šan-
cu uspieť v súdnom konaní. 
Iste chápete, že len pocit a 
subjektívne hodnotenie, že 
ide zo strany zamestnávateľa 
o pomstu nestačia. Keďže 
neuvádzate konkrétne pod-
robnosti môžeme odpovedať 
všeobecne. V zásade platí, 
že zamestnávateľ môže dať 
zamestnancovi výpoveď iba 
z dôvodov ustanovených v 
Zákonníku práce. Dôvod vý-
povede sa musí vo výpovedi 
skutkovo vymedziť tak, aby 
ho nebolo možné zameniť s 
iným dôvodom, inak je výpo-
veď neplatná. Dôvod výpove-
de ani nemožno dodatočne 
meniť. Zamestnávateľ má 
pri výpovedi zamestnanco-
vi aj ďalšie dôležité povin-
nosti a musí striktne naplniť 
nielen hmotnoprávnu, ale 
aj procesnú stránku, ktoré 
vyžaduje zákon. Ak došlo 
z jeho strany k pochybeniu je 
iste vhodné obrátiť sa na súd. 
Neplatnosť skončenia pra-
covného pomeru výpoveďou, 
okamžitým skončením, skon-
čením v skúšobnej dobe alebo 
dohodou môže podľa §77 Zá-
konníka práce zamestnanec, 
ako aj zamestnávateľ uplatniť 
na súde najneskôr v leho-
te dvoch mesiacov odo dňa, 
keď sa mal pracovný pomer 
skončiť. Dôležité je písomne 
oznámiť zamestnávateľovi, že 
trváte na tom, aby Vás ďalej 
zamestnával. 
 Prirodzene samotné súd-
ne konanie bude trvať urči-
tý čas a na jeho konci bude 
rozhodnutie súdu. Ak uspe-
jete so svojou žalobou a súd 
rozhodne, že zamestnávateľ 
Vám dal neplatnú výpoveď 
postupuje sa podľa §79 ods. 
1 a 2 Zákonníka práce. Ak 
ste oznámili zamestnávate-
ľovi, že trváte na tom, aby 
Vás ďalej zamestnával, Váš 
pracovný pomer sa nekončí 
s výnimkou, ak by súd roz-
hodol, že nemožno od za-

mestnávateľa spravodlivo 
požadovať, aby zamestnanca 
ďalej zamestnával. Zamest-
návateľ bude povinný poskyt-
núť Vám náhradu mzdy. Táto 
náhrada patrí zamestnanco-
vi v sume jeho priemerného 
zárobku odo dňa, keď ozná-
mil zamestnávateľovi, že trvá 
na ďalšom zamestnávaní, 
až do času, keď mu zamest-
návateľ umožní pokračovať 
v práci alebo ak súd rozhodne 
o skončení pracovného po-
meru. Ak celkový čas, za 
ktorý by sa mala zamest-
nancovi poskytnúť ná-
hrada mzdy presahuje 
12 mesiacov, môže súd na 
žiadosť zamestnávateľa jeho 
povinnosť nahradiť mzdu za 
čas presahujúci 12 mesiacov 
primerane znížiť, prípadne 
náhradu mzdy za čas presa-
hujúci 12 mesiacov vôbec ne-
priznať. Náhrada mzdy môže 
byť priznaná najviac za čas 36 
mesiacov. 
 Otázka ďalšieho zamest-
nania je na Vašom osobnom 
rozhodnutí, zákon Vám ne-
bráni sa zamestnať. Má to 
svoje výhody, ale aj určité 
nevýhody, treba starostilo 
zvážiť Vašu konkrétnu situ-
áciu. V praxi sa stretávame 
s tým, že zamestnávatelia aj 
po prehratom súdnom spore 
nemajú záujem zamestnanca 
ďalej zamestnávať a snažia sa 
s ním dohodnúť a platne roz-
viazať pracovný pomer.

Predaj ambulancie 
praktického lekára 

v Starom Meste
Priestor (36 m2 ) 

s výhľadom na Hviezdoslavovo nám. 
možno využiť aj na iné účely

0918 718 628

Kuriér zaostril

(dokončenie zo str. 1)

Podľa neho ich cech platí ma-
gistrátu ročne nemalé peniaze 
za to, že môžu byť tak blízko 
budovy hlavnej stanice. Na 
našu otázku koľko, odpove-
dal: „Platíme im 170 tisíc roč-
ne.“

Zmeny na hlavnej stanici 
20. augusta 2015
 Situáciu sme si overili a 
naozaj, dňa 20. augusta popo-
ludní, dochádzalo v cestnom 
oblúku pred budovou hlavnej 
stanice k neprehľadným a ne-
bezpečným situáciám. Okrem 
už zmieneného priechodu pre 
chodcov, ktorý je v „centre“ 
dopravného diania, keďže cez 
neho jazdí väčšina vozidiel 
MHD i osobné autá, zastavo-
vali niektoré autá aj priamo 
v tomto oblúku. Ich vodiči sa 
buď rozhliadali, alebo z nich 
vystupovali cestujúci. Nový 
priechod pre chodcov vyu-
žilo počas asi hodiny ktorú 
sme tam strávili, veľa chod-
cov. Mnohí z nich si museli 
dávať veľký pozor, aby predišli 
kolízii s autami, autobusmi, 
či trolejbusmi. Napríklad tro-
lejbus museli aj obchádzať, 
pretože stál priamo na zastáv-
ke na „zebre“. Priechod ešte 
ale nebol zrejme domaľovaný. 
V jeho vyústení bola osadená 
lavička a odpadkové koše, čo 
komplikovalo plynulý pre-

chod cestujúcich k budove 
stanice...
 V čase našej návštevy 
už bola osadená značka pre 
parkovanie šiestich vozidiel 
v oblúku cesty priamo pred 
hlavnou stanicou. Parkovanie 
je určené na krátke státie, no 
zatiaľ nebolo vyznačené na 
komunikácii bielymi pruhmi 
(vodorovné značenie), takže 
tam parkovali vozidlá taxislu-
žieb. Mesto dalo nakresliť aj 
cyklistické piktogramy, no 
keďže tie musia „obchádzať“ 
vyznačené vyhradené mies-
ta pre státie vozidiel MHD 
na zastávkach (výstupište), 
je otázne, či takto vedená 
„trasa“ nebude nebezpečná a 
riziková. Podľa jedného z ta-
xikárov mali piktogramy pre 
cyklistov viesť po chodníku, 
pretože ako povedal, v prípa-
de cyklistu s ťažším nákladom 
na ceste, sa za ním vytvorí 
„fronta“ vozidiel. Vodiči po-
čas našej prítomnosti nereš-
pektovali ani nové vyhradené 
parkovanie pre vozidlá MHD, 
označené ako služobná za-
stávka a pracovník DPB ich 
musel upozorniť, aby na nej 
nestáli. Vzhľadom na to, že 
práce na zmenách ešte neboli 
dokončené, stanovisko ma-
gistrátu a ostatných zain-
teresovaných prinesieme 
v nasledujúcom čísle.

(text a foto: rl)

Zmeny na hlavnej stanici sprevádza kri-
tika, ohrozená je bezpečnosť a porušova-
nie predpisov je na dennom poriadkuNa Olejkárskej ulici prechádzajú chodci 

cez cestu s rizikom kolízie s autom

 Zákruta na Olejkárskej 
ulici pri obchodnom cen-
tre Eurovea a novej budove 
SND pri zastávke MHD, je 
pre chodcov i vodičov ri-
ziková. Peší si cez trasu k 
dunajskému nábrežiu krátia 
cez cestu mimo priechod 
pre chodcov. Komunikácia 
je frekventovaná, navyše vo-
diči nemajú v zákrute a poza 
stojace autobusy na zastávke 
MHD, dobrý rozhľad. Chod-
ci majú priechod pre chod-
cov ďaleko a je v opačnom 
smere - a preto ho takmer 
nikto nevyužíva.
 Magistrát by mal túto 
situáciu riešiť, kým sa tu 
nestane nešťastie. Navyše, 

v zákrute je zastávka MHD. 
Spoje využíva množstvo ces-
tujúcich, ktorí ale idú logicky 
po chodníku najkratšou ces-
tou smerom k obchodnému 
centru Eurovea a tam hľada-
jú najrýchlejšiu možnosť ako 
prejsť cez širokú komuniká-
ciu. Podobne je to aj s ne-
bezpečným dobiehaním cez 
komunikáciu na autobus, či 
elektrobus.... Kompetentní by 
sa mali zamyslieť ako tento 
problém vyriešiť v prospech 
zvýšenia bezpečnosti chod-
cov a zníženia stresov vodi-
čov, ktorým sa chodci v snahe 
rýchlo prejsť cez ulicu neraz 
„vrhajú“ pod kapoty áut.

(rl)

Starosta DNV Milan Jambor: 
Súčasné nastavenie parkovacieho 
systému môže priniesť chaos
Starosta Devínskej Novej 
Vsi (DNV) Milan Jambor 
tvrdí, že súčasné nasta-
venie parkovacej politi-
ky môže priniesť do ulíc 
iba chaos. Odôvodňuje 
to tým, že v Bratislave 
chýba desaťtisíc miest a 
nové parkovanie zlikvidu-
je množstvo parkovacích 
státí na rohoch ulíc a pria-
mo na uliciach, ktoré ne-
spĺňajú zákonné normy. 
„Tým, že zavediete tento sys-
tém, zrušíte tisíce parkovacích 
miest a nastane totálny chaos. 
Ja som sa o tom nedávno bavil 
so starostom Petržalky Vla-
dimírom Bajanom, ktorému 
som tlmočil názor, že spuste-
ním tejto parkovacej politiky 
nastane podľa mňa peklo. 
On mi odpovedal že áno, ale 
že napriek tomu to riskne,“ 
uviedol starosta Jambor pre 
Bratislavský kuriér. 
 Podľa Jambora je potreb-
né začať budovať parkovacie 
miesta a vybudovať ich veľa 
a potom zaviesť  systém. „Ale 
čo sa deje teraz, to mi pripadá 
tak, že ľudia si neuvedomu-
jú dosah a bojím sa, že sa to 
skončí ťažkou katastrofou,“ 
konštatoval. Podľa neho v 
DNV urobili za štyri a pol 
roka viac ako 400 miest na 
parkovanie. Keď nastupoval 
do funkcie, situácia bola kri-
tická, dnes ju hodnotí ako zlú. 
Poukázal na to, že na určitých 
miestach v ich mestskej časti 
sú voľné miesta na parkovanie 
a to preto, lebo ich vybudova-
li. Bratislava ale podľa neho 

nové parkovacie miesta pri-
pravené nemá. Keby dal štát 
Bratislave to, čo mu patrí vo 
sfére fi nancií, dalo by sa uro-
biť viac. Podľa M. Jambora je 
napríklad rozpočet švédskeho 
mesta Malmö, ktoré je menšie 
od Bratislavy, 11 miliárd eur... 
a naše hlavné mesto má 220 
miliónov. 
 „Parkovací systém sa rov-
ná poriadku. Je treba urobiť 
v parkovaní poriadok, čo 
predpokladá dostatok parko-
vacích miest. Vladimírovi Ba-
janovi v Petržalke rozumiem, 
pretože on nemá peniaze na 
to, aby vybudoval tisíce par-
kovacích miest a potom zavie-
dol parkovaciu politiku. On 
to skúša takto a je si vedomý, 
čo ho čaká,“ povedal M. Jam-
bor. Ako dodal, starostovi 
Petržalky drží palce.

(rl)

Téme parkovacej politi-
ky sa budeme venovať aj 
v nasledujúcich číslach.

Petržalka chce byť lídrom 
parkovacej politiky
Mestská časť Petržalka 

považuje dnešný model 
parkovania na území Brati-
slavy za chaotický a neudr-
žateľný. Preto v rámci svojej 
pôsobnosti prichádza s aktivi-
tami, ktorými chce postupne 
do parkovacej politiky poria-
dok a efektívny model regulá-
cie statickej dopravy. 
 „Chceme, aby v prvom 
rade mali kde zaparkovať 
Petržalčania. Budeme radi, 
ak verejné parkoviská nebudú 
slúžiť nákladným, ani fi rem-
ným autám. A napokon, par-
kovacou politikou budeme 
sledovať to, aby naše parko-
viská neboli zneužívané ľuďmi 
z rôznych kútov Slovenska, 
ktorí autá parkujú pod naši-
mi panelákmi a jazdia na týž-
dňovky do Rakúska,“ priblížil 
nedávno fi lozofi u pripravova-
nej parkovacej politiky pred-
nosta miestneho úradu Miro-
slav Štefánik. 
 Podľa jeho slov Petržalka 
najskôr spracovala koncept 
parkovacej politiky, a to na 

základe doterajších dobrých 
skúseností s Výskumným 
ústavom dopravným v Žiline. 
Ich skúsenosti a všeobecná 
odborná prestíž sú podľa Mi-
roslava Štefánika „predpo-
kladmi zavedenia takej par-
kovacej politiky, ktorá bude 
slúžiť Petržalčanom i samot-
nej mestskej časti.“ 
 Prednosta miestneho úra-
du na margo parkovacej po-
litiky zdôraznil, že poslanci 
budú v septembri preroková-
vať ďalšie fázy riešenie tejto 
problematiky. Podľa jeho slov: 
„Petržalka má všetky predpo-
klady, aby bola lídrom parko-
vacej politiky. Nespí a nečaká, 
lebo situácia je ďalej neudr-
žateľná, a to tak pre vodičov, 
ako aj chodcov, napríklad pre 
seniorov, či matky s kočíkmi, 
ktorí častokrát musia chao-
ticky zaparkované autá ob-
chádzať, čím sa ako účastníci 
cestnej premávky sami vysta-
vujú nebezpečenstvu.“

(sita, red)
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Kultúrne leto je v závere. Chyťte posledné 
lúče festivalového slnka
Najdlhší mestský fes-

tival Kultúrne leto a 
Hradné slávnosti Bratisla-
va 2015 sa blíži k záveru. 
Vďaka spolupráci s vyše 
60 partnermi a podpore 
veľkého množstva divá-
kov mesto žilo umením a 
tento rok festival tvorilo 
300 podujatí. Oslavovať 
40 rokov s festivalom mô-
žete ďalej, potrvá do 20. 
septembra.  
 Už začiatkom mesiaca ob-

ľúbený festival Dni majstrov 
ÚĽUV (5. – 6. 9.) privíta 

viac ako 100 remeselníkov 

ľudovej umeleckej výroby z 

celého Slovenska. Organizá-

tori sľubujú pestrý hudob-

no-tanečný program, aby šlo 

aj „remeslo lepšie od ruky“. 

Bohatý program avizuje šest-

násty ročník medzinárodné-

ho festivalu komornej hudby 

Konvergencie (10. – 20. 
9.), jeden z najnavštevovanej-

ších podujatí Kultúrneho leta. 

Posledné letné lúče môžete 

tiež chytať na viacerých záve-

rečných open-air koncertoch. 

V centre mesta počas Kul-
túrneho leta POD PYRA-
MÍDOU s éterickou Ivanou 

Meer a inštrumentálnou ka-

pelou Zoo And Aquarium 
(6. 9., 18.00 h) a v Botanic-
kej záhrade so sláčikovým 

ZOE kvartet (13. 9., 18.00 
h). Veselý záver Kultúrne-

ho leta čaká aj na mestských 

hradbách s medzinárodne 

úspešnou world music skupi-

nou BANDA (1. 9., 19.00 h).

Kapela hrá etnickú hudbu 

v modernom spracovaní a 

inšpiráciu hľadá hlavne v slo-

venskej tradičnej hudbe. Di-

váci tak naživo uvidia súhru 

akustických nástrojov - cim-

balu, violy, huslí, kontrabasu, 

heligónky či mandolíny. 

 Záverečná salva za Kul-

túrnym letom čaká aj na Ry-
tierov na Devíne (6. 9., 
10.00 – 18.00 h). Atraktívny 

program stredoveku na Deví-

ne bol mimoriadne úspešný a 

prilákal počas leta viac okolo 

3000 návštevníkov. V sep-

tembri sa umelecká scéna na 

hrade naposledy vráti do čias 

renesancie, obdobia doznie-

vajúceho rytierstva a nástupu 

dvorana. 

 K vrcholom Kultúrneho 

leta bude patriť slávnostná ko-
runovačná omša v Dóme 
sv. Martina (6. 9., 10.30 h), 
ktorá sa koná  na počesť pri-

vilégia Bratislavy ako koruno-

vačného mesta. To, že kultúra 

má v sebe duchovno presved-

čí ďalšie spirituálne podujatie 

- XI. NAPS Medzinárodný 
ekumenický koncert, zá-
roveň záverečný koncert
Kultúrneho leta v Slovenskej 

fi lharmónii (20. 9., 18.00 h), 
ktorý opäť spojí ľudí v rámci 

vzájomnej tolerancie medzi 

národmi a náboženstvami. 

 Kultúrne leto končí, ale 

opona za kultúrou nepadá. 

V sobotu 12. 9. o 19.00 h
uvítame vo veľkom štýle 

novú 7. divadelnú sezónu 

v Mestskom divadle P. O. 
Hviezdoslava. Akrobatické 

predstavenie plné krkolom-

ných čísel s ruskou hojdačkou 

predvedie vyhľadávaný český 

súbor Cirk La Putyka. Viac in-

formácií o programe na www.
bkis.sk a www.mdpoh.sk

Kultový muzikál Pokrvní bratia sa vracia na Novú scénu

Mimoriadne úspešný an-
glický muzikál Willyho 

Russella Pokrvní bratia sa po 
22-och rokoch vracia na ja-
visko Novej scény. Premiéry 
muzikálu sú plánované na 18. 
a 19. septembra 2015.
 Silný, dojímavý príbeh 
rozdelených bratov-dvojčiat 
a krásne melódie, majú pri-
tiahnuť do hľadiska mnoho 
pamätníkov slávnej inscená-
cie Jozefa Bednárika z deväť-
desiatych rokov. Cieľom je ale  
osloviť aj mladšie generácie, 
ktoré sa s muzikálom Pokrvní 
bratia stretnú po prvýkrát. 
Režisér muzikálu Ľubomír 
Paulovič s nostalgiou spomí-
na na Béďovu inscenáciu:“ Už 
vtedy som ju, v dobrom slova 
zmysle, vnímal s tichou závis-
ťou a s túžbou urobiť tiež také 
krásne, pôsobivé divadlo. Do-
volím si ja, osobne, celý svoj 
podiel na vytvorení tohto mu-
zikálu venovať pamiatke Jož-

ka Bednárika.“ Do hlavných 
postáv bratov dvojčiat 
režisér obsadil mladých 
členov hereckého súboru  
Dávida Hartla v alternácii 
s Lukášom Pištom a  Dá-
riusa Kočiho v alternácii 
s  Vladimírom Plevčíkom. 
V hlavnej úlohe matky 
Johnstonovej sa predsta-

via Mirka Partlová a Janka 
Lieskovská. 
 V inscenácii Jozefa Bed-
nárika si zahrali napr. Maroš 
Kramár, Ján Gallovič, Robo 
Roth, Stano Král, Eva Pavlíko-
vá, Zdena Studenková a Soňa 
Valentová . Zaujímavosťou je, 
že po 22-och rokoch si rov-
naké postavy zahrajú Štefan 
Kožka ako rozprávač a Lucia 
Vráblicová v postave bohatej 
náhradnej matky Lyonsovej. 
Načasovanie muzikálu Po-
krvní bratia považuje režisér 
Ľubomír Paulovič za ideálne: 
„ A to nielen pre mňa, súbor 
Novej scény ale najmä pre 
divákov. Osudy ľudí, žijúcich 
bez práce, veľké sociálne roz-
diely a existenčná neistota 
často nútia ľudí ku krajným 
rozhodnutiam, ktoré majú 
tragické následky. Téma mu-
zikálu je teda mimoriadne 
aktuálna.“                          

 (red)

Objavte rozmanitosť a krásu prírody 
v Prírodovednom múzeu SNM
V Prírodovednom mú-

zeu SNM na Vajan-
ského nábreží možno 
zhliadnuť najrozsiahlejšie 
prírodovedné zbierky na 
Slovensku.
 Prehliadka začína moder-
nou, s pomocou najnovších 
vedeckých poznatkov zo-
stavenou paleontologickou 
expozíciou, kde nájdeme 
chronologický prehľad vývo-
ja života na Zemi s osobitým 
zreteľom na fosílie z nášho 
územia. Zaujme aj model 
tatranského dinosaura a 
mamuta v životnej veľko-
sti. Expozícia „Biodiverzita 
Slovenska“ nás komplexne 
oboznámi s našou prírodou. 
Uvidíme aj krásne diorámy, 
imitujúce prírodné biotopy. 
Stretneme vrabca, medveďa 
i majestátneho zubra. Potom 
sa ponoríme do tajov rôz-
nych drahokamov, kryštálov 

a rúd v mimoriadne boha-
tej mineralogickej expozícii. 
Uvidíme dokonca aj záhadné 
meteority, poslov z vesmír-
nych diaľav. Výlet do tajov 
prírody ukončíme v expozícii 
„Biodiverzita Zeme“ s ukáž-
kami cudzokrajných biotopov 
v diorámach; pocestujeme od 
polárnych oblastí až po tro-
pický prales a koralové útesy. 
Ďalej uvidíme rôzne exotické 
tvory, od žirafy až po tropické 
motýle, nádhernú rajku alebo 
nočného papagája kakapa, 
ako aj najväčšie semeno sveta, 
pochádzajúce až zo vzdiale-
ných Seychel. Prírodovedné 
múzeum ponúka návštevní-
kom aj prehliadky expozícií 
s lektorským výkladom, ďalej 
rôzne prednášky, ako aj vzde-
lávacie programy pre školy; 
bližšie informácie sú na našej 
stránke (www.snm.sk/?pri-
rodovedne-muzeum-uvod-

na-stranka), kde sú aktuálne 
informácie o našich akciách 
a ponuke. Deti od 10 rokov sa 
môžu prihlásiť na náš astro-
nomický a biologický krúžok; 
návšteva krúžkov je zdarma 
(prihlásiť sa možno mailom u 
Dr. Maštenovej: mastenova@
snm.sk). 

Jozef Somogyi, lektor-metodik, 
Prírodovené múzeum SNM

Foto:M.Longauer 

Slovan vstupuje do novej sezóny KHL 
s novým trénerom i kapitánom
S novým trénerom i ka-

pitánom, vstúpi HC 
SLOVAN v stredu 26. au-
gusta proti Admiralu Vla-
divostok (19.30 h) do svo-
jej štvrtej sezóny v KHL.
 „Sme radi, že po hektic-
kých časoch sa nám podari-
lo udržať KHL v Bratislave, 
vedenie súťaže i nášho klu-
bu odviedlo penzum práce. 
Vďaka patrí aj hráčom, ktorí 
dohrali minulú sezónu. V na-
sledujúcom ročníku by sme 
sa radi veľkým oblúkom vyhli 
problémom, ktoré poznačili 
ten uplynulý. Veríme, že táto 
sezóna bude pokojnejšia a vy-
rovnanejšia. Cieľom je postup 
do play-off ,“ načrtol základné 
ambície „belasých“ na pon-
delkovej tlačovej besede ge-
nerálny manažér klubu Maroš 
Krajči.
 Na lavičke tímu bude stáť 
český odborník Miloš Říha. 
Skúsený 56-ročný kouč (nar. 
6. decembra 1958) si pochva-
ľoval prístup hráčov v prípra-

ve, v rámci ktorej slovanisti 
zohrali desať zápasov a pre-
hrali len dva. „Hráči pracovali 
zodpovedne, na slovenské a 
české pomery až nadštan-
dardne. V tomto smere som 
veľmi spokojný,“ poznamenal 
Říha, ktorý neformuloval ciele 
mužstva rovnako „odvážne“ 
ako Krajči. „Chceme odvádzať 
poctivú prácu, aby si hráči 
po každom zápase mohli po-
vedať, že dali do toho všetko. 

Očakávam zodpovedný prí-
stup, ktorý presvedčí fanúši-
kov a tí budú naším šiestym aj 
siedmym hráčom.“
 V kádri Slovana nastalo 
mnoho zmien, čerstvou je 
odchod amerického útočníka 
Matta Murleyho, s ktorým 
sa klub dohodol na ukončení 
spolupráce. „Chceli sme udr-
žať hráčov zo záveru minulej 
sezóny a doplniť ich ďalšími 
slovenskými hokejistami. Na 

90 percent sa nám to podarilo. 
Stále máme priestor, aby sme 
mužstvo ešte posilnili. Radi by 
sme ešte priviedli ofenzívneho 
obrancu a útočníka,“ predzna-
menal Miloš Říha.
 Kapitánske „céčko“ po 
Milanovi Bartovičovi prebral 
jeho rovesník Tomáš Surový. 
„Trojuholík manažment, tré-
neri a kabína funguje výborne. 
Mančaft dobre pracuje a od 
prvého dňa všetci očakávame 
lepšie výsledky než v minu-
lom ročníku. Prvých päť zápa-
sov odohráme doma, čo bude 
napriek tlaku naša výhoda. 
Chceme dobre odštartovať, 

na sezónu sa už všetci v kabí-
ne tešíme,“ povedal 33-ročný 
útočník Surový.
 Slovan chce, aby bez 
ohľadu na športové výko-
ny mužstva, boli zápasy v 
SLOVNAFT Arene sviatkom 
a komplexnou voľnočasovou 
aktivitou pre celú rodinu.  „Od 
prvého zápasu bude priprave-
ná nová grafi ka na kocke, vrá-
tane vizietiek hráčov a pred-
stavenia úvodnej formácie. Aj 
v sezóne 2015/16 rátame s jed-
ným stretnutím venovaným 
pre malých pacientov detskej 
onkológie. Na jeseň bude 
spustená redizajnová webová 

stránka www.hcslovan.sk do 
Appstoru a Android marketu 
sa dostane mobilná aplikácia,“ 
povedal marketingový riaditeľ 
klubu Milan Vajda.
 Zmenou prechádzajú aj 
jednotlivé ceny a typy zápa-
sových lístkov. „Vstupenky na 
domáce stretnutie Slovana sú 
po novom až v siedmich ce-
nových kategóriách už od 10 
do 22 eur. Doterajší plochý 
systém cien sme tak trochu 
prekopali a našim fanúšikom 
ponúkame oveľa viac možnos-
tí, aby si naozaj každý dokázal 
vybrať,“ dokončil Milan Vajda. 

(bak)
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Svetová výstava Titanic je od 12. augusta v Inchebe

Slávnostnému otvo-
reniu výstavy pred-

chádzalo viac ako 6 me-
siacov príprav za účasti 
odborníkov z 10 krajín 
celého sveta. Výstava 
je rozložená na takmer 
3000 m2 , v sedemnás-
tich galériach v Inche-
be. 
 Návštevníci majú mož-

nosť vidieť originálne arte-

fakty vylovené z najslávnej-

šieho vraku sveta. Medzi 

exponátmi sú časti vyba-

venia lode, dobový náby-

tok, originálny porcelán a 

množstvo osobných pred-

metov pasažierov. Výstavu 

do Bratislavy priviezlo viac 

ako 20 kamiónov a inšta-

loval ju tím 50 ľudí počas 

22 dní. Exponáty výstavy 

Titanic sú prepravované 

rovnakými bezpečnostný-

mi opatreniami ako naj-

slávnejšie umelecké diela 

sveta vrátane astronomic-

ky vysokého poistenia. 

Všetky originálne artefakty 

z Titanicu majú nevyčís-

liteľnú historickú i osob-

nú hodnotu. Vzhľadom 
k tomu, že ležali desiat-
ky tisíc  metrov hlboko 
pod hladinou oceánu, 
musia byť uschované 
v špeciálnej atmosfére, 
teplote, vlhkosti vzdu-
chu a samozrejme pri 
predpísanom osvetlení.
Denné svetlo by bolo pre 

vystavené artefakty ne-

bezpečné. Celá výstava je 

osvetlená profesionálnymi  

refl ektormi s presne urče-

nou svetelnou hladinou, 

ktorá ich neohrozí. Preto 

je na výstave prísne zaká-

zané používať počas foto-

grafovania blesk a to aj na 

mobilných telefónoch. Na 

veľkolepej výstave sa náv-

števníci oboznámia nielen s 

osudmi Titanicu a jeho pa-

sažierov, ale aj s búrlivým 

obdobím technických obja-

vov a spoločensko-politic-

kou situáciou na začiatku  

20. storočia.

 Usporiadateľská agen-

túra JVS GROUP obohati-

la  koncept výstavy Titanic  

o zaujímavé informácie 

mapujúce dejinné súvislos-

ti  na začiatku 20. storočia, 

ale aj históriu moreplavby  

a veľké zámorské objavy. 

Mnoho exponátov  zapoži-

čalo aj Slovenské národné 

múzeum - Historické mú-

zeum v Bratislave. Medzi 

najzaujímavejšie príbehy 

v slovenskom kontexte 

patrí  príbeh dvoch ma-

lých slovenských chlapcov, 

ktorí katastrofu Titanicu 

prežili. Aj tento príbeh na 

výstave Titanic návštevníci 

uvidia. Pri vstupe na vý-

stavu všetci zdarma obdr-

žia audioguide, v ktorom 

si vypočujú v slovenskom 

jazyku podrobný výklad k 

jednotlivým exponátom. 

Vstupenky na výstavu sa 

predávajú na presne určený 

dátum a čas. Návštevníci, 

ktorí si zakúpia vstupenku 

v predpredaji sa tak vyhnú 

dlhému čakaniu v radách. 

Vstupenky je možné zakú-

piť v sieťach Ticketportal a 

Eventim, on line na www.

vystavatitanic.sk  alebo 

priamo na výstave Titanic. 

Otváracie hodiny na výsta-

ve: Pondelok – Nedeľa  9 – 

20 hod. Pokladňa sa zatvára  

už o 18:00 hod.         (red, rl)

Mimoriadny koncert Slovenskej fi lharmónie 
k 200. výročiu narodenia Ľudovíta Štúra

Prvým Mimoriadnym 
koncertom 67. sezó-

ny Slovenskej fi lharmó-
nie  bude Slávnostný 
koncert k 200. výročiu 
narodenia Ľudovíta 
Štúra, na ktorom zaznie 
hudobnodramatický 
projekt slovenského 
skladateľa Egona Krá-
ka  PÚTNICI. Koncert 
bude 11. septembra.
 Skladateľ skompono-

val dielo  k Roku Ľudovíta 

Štúra. Skladba je sledom 

hudobnodramatických 

obrazov - invokácií, kon-

cipovaných z vybranej 

štúrovskej literatúry podľa 

fragmentov poézie Ľudoví-

ta Štúra, Jána Bottu, Janka 

Kráľa, Sama Chalupku a 

Andreja Sládkoviča. „ Kon-

cepcia nového melodra-

matického diela Pútnici 

vznikla kombináciou me-

lodramatických, symfonic-

kých a javiskových postu-

pov. Cieľom je predstaviť 

priam romanticky oratór-

nu víziu postáv a tvorby 

vybraných štúrovských li-

terátov a básnikov. V diele 

je hudba a poézia zraste-

ná s výstupmi recitátorov 

typom hudobnej logiky v 

zmysle tradícií európskej 

hudobnej moderny. Re-

citátori sú hlavne herci a 

bola by škoda ponechať 

ich iba v recitačnej úlohe 

- deklamujú text uprostred 

pôvodnej hudobnej fasá-

dy, vybudovanej v kontex-

te dramatických obrazov. 

Melodráma má 7 častí a je 

takmer hodinovou kom-

pozíciou spojenia  poézie 

a hudby v novej hudobnej 

dramatizácii, - nejde o tra-

dičnú podobu scénickej 

hudby, sprevádzajúcej po-

etické a herecké výstupy.  

Podiel hudby v takejto 

koncepcii nie je možné 

presnejšie kvantifi kovať, 

lebo je logickou súčasťou 

textovej predlohy, podob-

ne ako v opere“,  povedal 

o novom diele skladateľ 

Egon Krák. V Redute za-

znie dielo v interpretácii 

Slovenskej fi lharmónie, 

Slovenského fi lharmonic-

kého zboru (zbormajster 

Jozef Chabroň), recitátorov 

- Dušan Jamrich, recitátor 

I. (Štúr, Kráľ, Sládkovič) 

Štefan Bučko, recitátor II. 

(Botto, Chalupka, Sládko-

vič) pod taktovkou stáleho 

hosťujúceho dirigenta SF 

Rastislava Štúra. Koncert 
bude v piatok 11. sep-
tembra. Vstupenky sú 

v predaji v Pokladnici SF 

od pondelka 24. augusta.

(red, rl)

SÚŤAŽ
Vyhrajte vstupenky na Slávnostný koncert  k 200. výročiu narodenia Ľudovíta Štúra 11.9. 

2015 v Slovenskej fi lharmónii. Štyri vstupenky pre dve dvojice môžu vyhrať tí, ktorí správne 

odpovedia na súťažnú otázku a dostanú sa do žrebovania. OTÁZKA: Pri akej príležitosti 
skomponoval slovenský skladateľ Egon Krák jeho nové dielo Pútnici? Odpovede 

posielajte do 31. augusta na adresu: sutaz@bakurier.sk , do predmetu správy napíšte – RE-

DUTA - a nezabudnite na kontaktné údaje. Dvoch výhercov budeme kontaktovať mailom. 

vs

vs

vs

vs

Vstupenky v sieti Ticketportal     
Viac info na www.hcslovan.sk
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GÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCI GÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCI 
Zhánka po turnajoch 
i osobnostiach
 Na Slovensku koncom 
20. rokov 20. storočia bolo 
síce najviac tenisových pod-
ujatí v Bratislave, no napriek 
tomu sa volalo po väčšej 
tenisovej aktivite. Navyše, 
väčšina vidieka bola teniso-
vo „podvyživená“. Isté oži-
venie tenisovej atmosféry 
v Bratislave sa prejavilo pri 
návšteve dvojnásobného 
wimbledonského víťaza, 
francúzskeho mušketiera 
Henriho Cocheta v roku 
1927. O frekvencii teniso-
vých podujatí v Bratislave 
v roku 1929 Slovenský 
denník vecne konštatoval: 
„Hoci tenisový šport za-
znamenáva v poslednom 
období ohromný rozmach, 
sú veľké tenisové podni-
ky v hlavnom meste vecou 
zriedkavou...“
 Sympatickú snahu po 
preniknutí do vyšších te-
nisových sfér s kvalitným 
herným prejavom prejavili 
tenisti I. ČsŠK Bratislava. V 
ich športovej bilancii za rok 

1927 sa sebakriticky uvádza, 
že „lawntennis  sa síce hral, ale 
prevádzal sa ako spoločenská 
zábava a nie ako šport.“ Teni-
sový krúžok v klube vznikol 
už v roku 1923. A v tom istom 
roku si dokonca zahrali s vte-
dy špičkovým bratislavským 
klubom PTE (Pozsonyi Torna 
Egyesület). 
 O rok neskôr vycestova-
li priekopníci z I. ČsŠK aj do 
Piešťan. Bažant, bratia M. a 
K. Kamenářovci, Havránek, 
Beránek, Hlavica, Chmelíček, 
Vydra, Bažantová, Bendžová 
či Böhmová – to boli mená 
prvých „eškárskych“ tenis-
tov, ktorých hladké prehry 
so skúsenejšími súpermi ne-
boli žiadnym prekvapením. 
V roku 1924 však zazname-
nali prvé úspechy a víťazstvá 
nad piešťanským súperom 
v odvetnom zápase i nad Tr-
navčanmi, čo signalizovalo, že 
situácia sa mení k lepšiemu.
 Koncom novembra 1927 
„eškári“ hrdo hlásili, že rady 
ich tenistov sa rozšírili už na 
deväťdesiat členov a v nasle-
dujúcom roku postavia tri 

nové kurty blízko svojho fut-
balového stánku v Petržalke. 
Novú sezónu – už na šiestich 
kurtoch –  otvorili exhibíciou 
„svetového tenistu Jana Ko-
želuha na nových dvorcoch“. 
Slovenský denník na margo 
I. ČsŠK Bratislava podotkol: 
„Vidno z toho, že biely šport sa 
v Bratislave ujal a že najmlad-
ší tenisový odbor v Bratislave 
odvažuje sa do tak veľkých 
plánov, ktoré si len máloktorý 

maďarský klub môže dovoliť.“
Trojica legendárnych 
bratov
 Významnou udalosťou 
v tenisovom dianí v Bratislave 
bola návšteva bratov Koželu-
hovcov v auguste 1928, keď 
prijali pozvanie LTK (Lawn 
Tennis klub) Bratislava. Ani 
nie je potrebné zdôrazňovať, 
že o vystúpenie Karla, Jana a 
Alojza Koželuha bol eminent-
ný záujem. Športový týždeň 

Tenisové kurty I. ČsŠK Bratislava boli v Petržalke neďaleko futbalového štadióna.

udivila „veľká obetavosť Karla 
Koželuha, ktorý súc na dovo-
lenej nie žeby si odpočinul, 
ale ponavštevuje rôzne naše 
mestá, aby previedol čo naj-
väčšiu propagáciu tohto krás-
neho športu. Obecenstvo bolo 
skutočne svedkom nádhernej 
hry, ktorú ukazoval Karol Ko-
želuh proti svojmu bratovi Ja-
novi. Nenadarmo on má titul 
svetového majstra, ale je sku-
točne dokonalým umelcom 

tohto krásneho športu.“ 
 Dôležitým medzníkom 
z hľadiska organizácie te-
nisu na Slovensku sa stal 
rok 1930, kedy boli zriade-
né tenisové župy. Dovtedy 
bola jediným riadiacim or-
gánom ČSLTA (Českoslo-
venská lawntennisová aso-
ciácia), ktorá združovala aj 
Maďarský tenisový zväz v 
ČSR a Nemecký tenisový 
zväz v ČSR. V uvedenom 
roku boli na Slovensku 
konštituované štyri teni-
sové župy: Západosloven-
ská so sídlom v Bratislave. 
Stredoslovenská a Maďar-
ská župa sídlili v Banskej 
Bystrici, centrom Výcho-
doslovenskej župy sa stali 
Košice. 
 Župy organizovali te-
nisový život vo svojich 
teritóriách, usporadúvali 
súťaže, zostavovali rebríč-
ky. Podľa dobových štatis-
tických údajov z roku 1930 
bolo v Bratislave funkč-
ných tridsaťšesť tenisových 
dvorcov.

Igor Machajdík 

DROBNIČKYDROBNIČKY
Ulice v starom Prešpor-
ku dlho neboli dláždené. 
Ku koncu 15. storočia boli 
dlaždicami pokryté iba 
Hlavné námestie a Dlhá 
(dnes Laurinská a Panská) 
ulica. Na ostatných frek-
ventovanejších uliciach či 
uličkách boli v lepšom prí-
pade poukladané v nesú-
vislom slede veľké kamene, 
po ktorých Prešporčania a 
návštevníci mesta kráčali 
alebo preskakovali z jedné-
ho na druhý, aby sa najmä 

na jar a na jeseň nemuseli 
brodiť v blate. Značné výdav-
ky na lomový kameň a jeho 
dovoz do mesta, ako aj výplaty 
námezdným robotníkom vo 
fi škálnom roku 1492/1493 sú 
neklamným svedectvom, že 
práve vtedy sa urobil najväčší 
kus práce v dláždení mesta. 
Položka s názvom Výdavky 
na dláždenie mesta zaberá v 
príslušnej objemnej komornej 
(účtovnej) knihe až 21 strán 
a predstavuje výslednú sumu 
143 libier, 2 šilingy a 21 dená-
rov, čo pri vtedajšom kurze 1 
zlatý = 300 uhorských dená-
rov bolo rovných 114 zlatých 

a 201 denárov. Bola to vysoká 
suma, za ktorú sa dalo vtedy 
kúpiť takmer 23 dobrých koní 
alebo 38 kráv či 115 prasiat. 
Náklady životného minima 
vtedy predstavovali zhruba 2 
zlaté na mesiac.
Obr.: Mestský dláždič na mi-
niatúre v norimberskom ru-
kopise (1456).

- - - 
Podľa sčítania z roku 1910 
žilo v Prešporku 73 459 oby-
vateľov, z toho sa za Nemcov 
prihlásilo 41,9 %, k Maďarom 
sa hlásilo 40,5 %, k Slovákom 
14,9 %, ale žilo tu aj 1 638 Če-
chov, 351 Chorvátov, 33 Ru-

munov, 24 Srbov. Zhruba 75,7 
percent Prešporčanov sa hlá-
silo k rímskokatolíckemu, 11,5 
percenta k evanjelickému, 
1,95 percent ku kalvínskemu 
a 10,5 percenta k židovskému 
vierovyznaniu. Okrem toho tu 
bolo 140 gréckokatolíkov, 101 
pravoslávnych, 16 unitárov a 
52 iného vierovyznania. 

- - - 
Režisér Milan Milo v januári 
1991 dokončil fi lm o Brati-
slave, ktorý vznikol pri príle-
žitosti 700. výročia udelenia 
mestských privilégií. Autor 
58-minútovej fi lmovej úvahy 
nazvanej Bratislava v preme-

nách času prezentoval po-
hľad na dejiny mesta od čias 
Keltov až po súčasnosť. Vo 
fi lme boli použité materiály 
z dobových žurnálov či foto-
montáž obrazov z maďarské-
ho veľvyslanectva vo Viedni, 
ktoré zachytávali korunová-
ciu Márie Terézie. Autor sa 
vyhýbal politickým postojom 
a prostredníctvom morálky, 
vedy a umenia zachytával 
vývojové tendencie mesta a 
jeho príspevok k rozvoju ná-
rodnej kultúry. Išlo o dovte-
dy najkomplexnejší fi lmový 
obraz dejín hlavného mesta 
Slovenska. 

Mesto bez hradieb
 Jedným z prvých zobra-
zení Bratislavy po zbúraní 
mestských hradieb je veduta 
označená po nemecky Die 
Königliche Freystadt Pres-
burg in Ungarn a francúzsky 
Vue de Presbourg Ville libre 
Royale d´Hongrie, čiže Slo-
bodné kráľovské mesto Preš-
porok v Uhorsku. Mediryti-
nu vyhotovili bratia Joseph 
a Peter Schaff erovci, ich au-
torstvo dokladá drobný ne-
mecký nápis pod rámčekom. 
Obidvaja bratia boli výbor-
nými kresliarmi i medirytca-
mi. Pracovali pre viedenské 
vydavateľstvo Artaria, no 
dobre poznali aj Prešporok, 
keďže tu po istý čas pôsobili. 
Znalosť prostredia sa naplno 
odzrkadľuje aj na ich vedu-
te z roku 1787, ktorá vďaka 
profesionalite autorov vyni-
ká jemnými líniami a doko-
nalým zmyslom pre drob-
nokresbu a jasné kontúry.

Žánrové postavičky
 Hneď v popredí veduty, 
na petržalskom nábreží vo 
vtedajšej časti Mostnej nivy 
(Bruck-Au) vidno pestrú 
škálu postáv. Ich oblečenie 

či aktivity zároveň poukazujú 
na ich spoločenské postave-
nie. Na vyšliapanej cestičke 
obďaleč dreveného móla sto-
jí muž v sedliackom klobú-
ku s prehodeným kabátcom 
cez plece. K mólu smeruje 
prechádzajúci sa urodzený a 
podľa aristokratickej módy 
oblečený manželský pár ve-
dúci sa pod pazuchou; o ich 
príslušnosti k vyššej vrstve 
svedčia nielen drahé šaty, ale 
aj mužova šabľa ako atribút 
šľachticov a honosný, perím 
vyzdobený klobúk jeho part-

nerky; muž sňatím trojrohého 
klobúka vzdáva česť, respek-
tíve na diaľku pozdravuje k 
nim idúcu dámu s vejárom. 
Povedľa aristokratického páru 
postáva dáka sedliačka alebo 
trhovníčka so šatkou na hlave 
a s batohom cez plece. Poniže 
zasa stojí ďalší muž so ženou, 
podľa šiat ide pravdepodobne 
o mešťanov; muž má na hlave 
viacrohý klobúk a opiera sa o 
vychádzkovú palicu, žena má 
na hlave čepiec a v ruke drží 
naložený prútený košík. 
 Kompozíciu postáv do-

pĺňa viacero lodníkov s jed-
noduchými klobúkmi na hla-
vách: traja vyťahujú k brehu 
naložený čln s dvojčlennou 
posádkou, jeden lodník žrďou 
posúva loďku, druhý s fajkou 
v ústach pridŕža náklad. Na 
druhej lodi zakotvenej neďa-
leko brehu muž chytá naberá-
kom ryby a žena drží v rukách 
dáku nádobu. 

Lietací most
 Viacero zakotvených lodí a 
člnov vidno aj na protiľahlom, 
bratislavskom brehu. Po Du-

naji premáva z jedného brehu 
na druhý plne naložená kom-
pa. Táto kompa – v dobových 
prameňoch označovaná Flie-
gende Brücke, čiže lietací či 
lietajúci most – pozostávala z 
dvoch dokopy spojených lodí, 
preklenutých palubou. Kom-
pa na dlhej reťazi a povrazoch 
je upevnená až k desiatim 
člnkom, ktoré sú v širokom 
zástupe ukotvené uprostred 
toku rieky, pričom prvý čl-
nok kotví v strede Dunaja na 
úrovni Zuckermandlu v čiare 
kostolíka lodníkov a rybárov, 
ktorý bol založený roku 1734 a 
vysvätený a štyri roky neskôr. 
 Celé ľavé nábrežie, ktoré 
kde tu lemuje drevené záb-
radlie, je znázornené veľmi 
detailne a v širokej panoráme 
od západného okraja Zuc-
kermandlu, cez Vydricu a 
niekdajšie južné predmestie 
(čiže dnešné Rázusovo a časť 
Vajanského nábrežia) až po 
priestor, kde sa dnes nachádza 
parčík končiaci pred dnešnou 
budovou Slovenského národ-
ného múzea. Nad poscho-
dovými domami v popredí 
prečnievajú veže kostolov a 
Radnice, ako aj strechy a ko-
míny domov v centre mesta.

 Drevené mólo pre lie-
tajúci most s kompou na 
bratislavskom nábreží sa 
nachádza v priestore pred 
budovou tzv. Vodných ka-
sární. Vedľa nich napravo 
je zobrazená dvojbudova, 
na mieste ktorej roku 1870 
postavili dodnes stojaci Es-
terházyho a Dessewff yho 
palác. Na vtedajšom Koru-
novačnom námestí sa vyní-
ma budova erárnej obilnej 
sýpky, postavenej v rokoch 
1773 – 1774, na jej mieste 
dnes stojí budova Reduty.
 Na kopci nad mestom 
jasne dominuje detailne 
znázornený hradný palác a 
celá južná i juhovýchodná 
strana hradného komple-
xu, kde možno pozorovať 
nielen hradné fortifi kácie 
s baštou Luginsland (Pozri 
do krajiny), ale aj uličný 
rad zväčša poschodových 
meštianskych domov tiah-
nucich sa nahor od Dómu 
sv. Martina po Žigmundo-
vu bránu. Veľká časť týchto 
domov na dnešnej ulici Zá-
mocké schody dodnes stojí.

Vladimír Segeš

Slobodné kráľovské mesto Prešporok na vedute z roku 1787. (Zo zbierok GMB.)

Mestský dláždič na miniatúre v 

norimberskom rukopise (1456).
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Mesto v lete čistilo Vodnú vežu

Hlavné mestom spolu s 
Bratislavským dobro-

voľníckym centrom (BDC) 
čistilo v lete Vodnú vežu 
a jej okolie. Táto historic-
ká pamiatka je na Nábreží 
armádneho generála Lud-
víka Svobodu, pod Brati-
slavským hradom.
 Do akcie sa zapojilo viac 
ako dvadsaťpäť dobrovoľní-
kov a okolie tak získalo nový 
upravený vzhľad. „Akciu sme 
zorganizovali nielen s cieľom 
vyčistiť tento hodnotný brati-
slavský priestor, ale tiež kvôli 
zvýšeniu povedomia o sa-
motnej Vodnej veži,“ poveda-
la viceprimátorka Bratislavy 
Iveta Plšeková. Počas samot-
nej dobrovoľníckej brigády 
sa prítomní mohli zúčastniť 
aj na komentovanej prehliad-
ke Vodnej veže pod vede-
ním skúseného odborníka 
a riaditeľa Mestského ústavu 
ochrany pamiatok Iva Štasse-
la. „Veľa ľudí o histórii Vodnej 
veže nevie a toto bola ideálna 

príležitosť na to, aby sme sa 
o nej dozvedeli viac. Vodná 
veža je totiž unikátna stredo-
veká pamiatka,“ povedal Ivo 
Štassel.
 Ako uviedla námestníčka 
primátora I. Plšeková, Vod-
ná veža patrí k „rodinnému 
striebru“ Bratislavy, kto-
ré treba zveľadiť. „Bola by 
som veľmi rada,  keby sa 
mestské zastupiteľstvo na 
jeseň rozhodlo, že vypíše-
me ideovú súťaž a ideme 
do tvorivej obnovy veže, 
jej zázemia, a to v pro-
spech verejnosti,“ poveda-
la námestníčka s tým, že Ge-
nerálny investor Bratislavy má 
predsa skúsenosti s čerpaním 
fi nancií z nórskych fondov. 
Takýmto spôsobom by tak ob-
nova Vodnej veže mohla byť aj 
fi nancovaná. Veža je súčasťou 
lokality Vydrica. Je národnou 
kultúrnou pamiatkou, ktorú 
vlastní mesto.

(red, rl)

pre riaditeľa Mestského 
ústavu ochrany pamiatok 

(MÚOP) Iva Štassela

Vodnej veži treba 
dať atraktívnejší 
vzhľad 

Aký je úmysel obno-
vy Vodnej veže, prečo 
doteraz chátrala? 
I. Štassel: Areál bol 
v 90-tych rokoch prenaj-
atý kamenárskej fi rme, 
ktorá robila pre mesto 
dlažby a iné kamenár-
ske práce. Okrem toho 
sa tam vtedy občas ro-
bili aj koncerty, fi remné 
akcie a pod. Keď zmlu-
va o nájme vypršala, 
činnosť v areáli bola 
utlmená na minimum 
a bývalý nájomca tam 
vykonával iba čistiace 
práce a stráženie Mesto 
preto v súčasnosti roz-
bieha jednania, z ktorých 
by mala vzísť predstava 
o podobe združenia, kto-
ré by zabezpečilo obnovu 
areálu. Keďže príprava 
obnovy je dlhodobý pro-

ces, chceme začať už teraz, 
kým sa ešte nezačala nová 
výstavba na Vydrici.

Na aké účely by sa dala 
veža využiť? 
I. Štassel: Výber projek-
tu sa pravdepodobne ude-
je formou súťaže, z ktorej 
vzíde predstava o podobe 
areálu, ale aj predstava o fi -
nančnej náročnosti obnovy.

Ako priviesť k Vodnej 
veži turistov, keď projekt 
Vydrica je zdá sa, už dl-
hodobo nepriechodný?
I. Štassel: Minulé obdo-
bie ukázalo, že Vodná veža 
je v podobe otvoreného 
archeologického nálezis-
ka len ťažko využiteľná - je 
treba zapracovať do areálu 
ešte nejaké iné funkcie, kto-
ré pritiahnu návštevníkov 
a tiež je treba dať objektu 
atraktívnejší vzhľad. Tento 
rok sa rozhodovalo, či pôjde 
areál do ďalšieho prenájmu, 
ale vedenie mesta sa roz-
hodlo, že vzhľadom na zlý 
technický stav murív bude 
treba smerovať ku komplex-
nej obnove pamiatky. Kvôli 
prístupu k areálu zo stredo-
vekého jadra rokujeme aj so 
spoločnosťou vlastniacou 
pozemky na Vydrici, aby sa 
tieto dve akcie skoordino-
vali a vytvorilo sa prostredie 
atraktívne pre domácich aj 
turistov.

(rl)
Foto: MÚOP

MŽP SR: Podzemná voda na 
Žitnom ostrove nie je ohrozená 
skládkou z Vrakune
Podzemná voda na 

Žitnom ostrove nie 
je ohrozená toxickou 
skládkou v mestskej čas-
ti Vrakuňa. Vyplýva to 
z výsledkov geologické-
ho prieskumu skládky po 
bývalých Chemických zá-
vodov Juraja Dimitrova 
(CHZJD). 
 Výsledky prieskum pred 
pár dňami prezentoval minis-
ter životného prostredia Peter 
Žiga. Prieskum ale potvrdil, 
že vo Vrakuni a časti Podunaj-
ských Biskupíc je pôda konta-
minovaná a potvrdil sa výskyt 
chemických látok, ktoré „is-
tým spôsobom môžu ohro-
zovať život“. „Bezprostredné 
riziko pre zdroje vody nehro-
zí, ale dlhodobo ide o vážny 
problém. Preto treba konať a 
skládku sanovať,“ uviedol mi-
nister.  Konštatoval, že prob-
lém je lokálny a týka sa Brati-
slavy. 
 Odborný prieskum 
podľa neho ukázal, že na 
mieste sa zistili vo vyš-
šej koncentrácii chemic-
ké látky ako sú pesticí-
dy, herbicídy či benzény. 
Z krátkodobého hľadiska 
to pre obyvateľov nič ne-
znamená, ubezpečil minis-
ter. Ako uviedol, odborníci sa 
prikláňajú k tzv. kapsulovi-
tému riešeniu. „Urobili by sa 
vrty a zdroj znečistenia by sa 
zaizoloval vhodnými látka-
mi. Bola by tam nepriepustná 
kapsula, ktorá by neprepúšťa-
la zdroj znečistenia ďalej do 
podzemných vôd,“ vysvetlil 
P. Žiga. Druhá alternatívna je 
pomerne drahá a časovo ná-
ročná. Spočívala by vo vyko-
paní jamy približne do hĺbky 
šesť metrov a na celom území 
by sa táto zem odviezla. Táto 
metóda by stála asi 113 milió-
nov eur, kapsulová metóda by 
mohla stáť do 20 miliónov eur. 
Preferovaná metóda je záro-
veň aj časovo rýchlejšia. Na-
sadenie kapsúl by mohlo trvať 

približne 18 mesiacov, reali-
zácia druhej metódy by mohla 
trvať až päť rokov. Peniaze na 
riešenie problému chce mi-
nisterstvo poskytnúť z Ope-
račného programu Kvalita ži-
votného prostredia, v ktorom 
je po rokovaní s Európskou 
komisiou približne 200 milió-
nov eur. Žiga predpokladá, že 
so začatím sanačných prác by 
sa mohlo začať v prvých me-
siacoch budúceho roka.
 Ako povedal starosta 
Vrakune Martin Kuruc pre 
Bratislavský kuriér, mestská 
časť bude na prípravách pred 
samotným odstraňovaním 
skládky spolupracovať s mi-
nisterstvom životného pros-
tredia. „S pánom ministrom 
sme sa dohodli, že vytvoríme 
odbornú skupinu ktorá bude 
na tie prípravy dozerať. Spolu 
s magistrátom a Bratislavskou 
vodárenskou spoločnosťou 
chceme zabezpečiť pitnú 
vodu a rozhodnúť čo s obyd-
liami a budovami priemysel-
ného charakteru, ktoré na čas-
ti kontaminovanej skládky sú. 
„Pokiaľ ide o štrajkovú poho-
tovosť ktorú sme pre náš úrad 
vyhlásili, tak tá sa môže týmto 
pádom skončiť. Som rád že 
pán minister akceptoval naše 
pripomienky a na základe ar-
gumentov rozhodol, že sklád-
ka sa bude likvidovať“.

(red, sita, rl)
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Čašník/-čka barman/-ka
Informácie o pracovnom mieste
Miesto práce: Historické centrum BA, Bratislava
Termín nástupu: dohoda
Druh pracovného pomeru: plný úväzok
Náplň práce, právomoci a zodpovednosti
Obsluha zákazníka v historickej cukrárni, obsluhovať sa bude v dobo-
vých kostýmoch, výnimočné prostredie, zahraničná klientela, vysoká 
úroveň stolovania.
Iné výhody
Stabilné a dlhodobé zamestnanie,celá mzda uhradená cez pásku, 
príjemne prostredie
Požiadavky na zamestnanca
Osobnostné predpoklady a zručnosti
výučný list alebo hotelová škola-podmienka, 
prax v zahraničí výhodou.
Jazykové znalosti:
Anglický jazyk - aktívne a Nemecký jazyk - aktívne
Požadované vzdelanie: výučný list, stredoškolské s maturitou 
nadstavbové/vyššie odborné vzdelanie
Informácie o výberovom konaní
zasielať životopis na adresu bameko@bameko.sk s aktuálnou fotkou 
podmienka

PRACOVNÉ MIESTO

Chátrajúcu budovu pri Dóme 
opäť rozžiarili maľby

Už 15 rokov ubehlo od 
osadenia populárnych 

obrazov, ktoré vyplnili 
okná opustenej budovy 
medzi Rybným a Rud-
nayovým námestím. Diela 
zničené poveternostnými 
vplyvmi sa však konečne 
dočkali nasledovníkov. 
 Projekt Obrazáreň pri 
Dóme oživilo občianske zdru-
ženie Atelier PK s pomocou 
grantu od Nadácie VÚB. 
Umelecká inštalácia, ktorá 
prepožičala jedinečnú atmo-
sféru jednej zo vstupných 
brán bratislavského historic-
kého centra, je naspäť v plnej 
kráse. Autormi malieb este-
ticky oživujúcich Staré mesto 
sú žiaci a študenti základných 
umeleckých škôl.
 „Naším cieľom bolo opäť 
harmonizovať prostredie 
Nového mosta, Dómu sv. 
Martina a okolia Panskej uli-
ce spôsobom, ktorý si ľudia 
už obľúbili a stal sa jednou 
z atrakcií aj pre návštevníkov 

Bratislavy.,“ uviedla akademic-
ká sochárka a učiteľka výtvar-
nej výchovy Katarína Slivková 
zodpovedná za prípravu a 
technickú realizáciu projektu. 
„Maľby v oknách pri Bibia-
ne sa od začiatku tešili veľkej 
obľube obyvateľov aj návštev-
níkov mesta. Sme preto veľmi 
radi, že sú naspäť a veríme, 
že podobných projektov pre 
skrášlenie Bratislavy bude aj 
v budúcnosti čoraz viac, ako 
aj partnerov, ktorí sú ochotní 
ich podporiť,“ dodal starosta 
Starého Mesta Radoslav Štev-
čík. 
 Tridsaťdeväť imaginatív-
nych obrazov, pri tvorbe kto-
rých sa študenti inšpirovali 
rozprávkovými motívmi, vy-
plnilo okenné niky opustenej 
cirkevnej budovy na strane 
Staromestskej ulice aj sme-
rom na Rudnayovo námestie 
a priestor obohatilo maľbou 
plnou svetla, fantázie a ilúzií.

(red, rl)

V súťaži o halu vo Vlčom hrdle 
vyhrala Slávka Mráziková

Víťazom architektonic-
kej súťaže Bratislav-

ského samosprávneho 
kraja (BSK) na sfunkč-
nenie nevyužívanej haly 
vo Vlčom hrdle je Slávka 
Mráziková. 
 Podľa slov predsedu Bra-
tislavského samosprávneho 
kraja Pavla Freša, víťazka ori-
ginálne spojila v návrhu kul-
túrne, spoločenské aj športo-
vé využitie haly patriacej SOŠ 
chemickej v bratislavskom 
Vlčom hrdle. Víťazný návrh 
zahŕňa divadlo, gymnastické 
ihrisko či horolezeckú stenu. 
Na druhom mieste skončil ar-
chitektonický návrh Lucie Ba-
rančokovej a na treťom mieste 
projekt Tomáša Geliena, kto-
rý okrem iného navrhoval aj 
vybudovanie skateparku vo 
dvore areálu.
 BSK vyhlásil v polovici 
júna architektonickú súťaž 

pre študentov stredných a 
vysokých škôl. Porotu, ktorá 
rozhodla o víťazných prácach, 
tvorili slovenskí architekti 
Martin Gajdoš a Ilja Skoček, 
teoretici architektúry Peter 
Szalay z Ústavu stavebníctva 
a architektúry SAV, profe-
sor Vysokej školy výtvarných 
umení (VŠVU) Ľubo Stacho 
či trénerka kanoistiky Lucia 
Kvetáková. Cieľom archi-
tektonickej súťaže bolo nájsť 
najlepší návrh, ktorý sa stane 
základom pre efektívne a ori-
ginálne využitie nevyužívanej 
haly ručných prác SOŠ che-
mickej vo Vlčom hrdle.

(rl, sita)

Dvojtýždenník Bratislavský 

kuriér vydáva  Staromeš-

ťan, s.r.o. (Sedlárska č. 8, 

811 01 Bratislava, IČO: 

36842834) Šéfredaktor: Pe-

ter Kimijan, sefredaktor@

bakurier.sk, E-mail: redak-

cia@bakurier.sk, tel. č.: 0917 

282 203 Inzercia: inzercia@

bakurier.sk. Tlač zabezpeč. 

CROMWELL a.s. Registro-

vané MK SR: EV3820/09. 

ISSN 1338 - 1830

Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786

pre miestneho brati-
slavského poslanca a 
občianskeho aktivistu 
Miroslava Kollára 
o uvádzaní politickej prís-
lušnosti poslancov

Nedávno ste sa zaují-
mali o to, prečo samo-
správni poslanci nema-
jú uvedenú pri svojom 
mene aj politickú prís-
lušnosť, resp. stranu, či 
hnutie za ktoré kandido-
vali vo voľbách. Prečo?
 Ja som si svoje prá-
vo nezávislého poslanca 
zabezpečil súhlasom ob-
čanov cez petičné hárky. 
Niektorí si to zľahčovali a 
prišli cez nominácie poli-
tických strán, či hnutí, ale 
po voľbách si píšu, že sú 
buď nezávislí, alebo bez po-
litickej príslušnosti. Preto 

som žiadal, aby sa to dalo do 
súladu  s výsledkami volieb - 
pretože tieto výsledky kreujú 
zostavenie poslaneckého zbo-
ru samospráv. Z vyjadrenia 
MV SR jednoznačne vyplynu-
lo, že sa pri menách ľudí sa má 
uvádzať to hnutie, alebo stra-
na, za ktorú vo voľbách kan-
didovali. Musí sa refl ektovať 
daná skutočnosť s výsledkami 
volieb.

Aká je podľa vás situácia 
v mestskom zastupiteľ-
stve?
 Najhoršia je situácia asi 
v mestskom zastupiteľstve, 
kde neuvádzajú nič, žiadnu 
politickú príslušnosť, žiadnu 
nezávislosť. Myslím si, že to 
signalizuje, že ľudia prestávajú 
veriť politickým stranám a títo 
poslanci to refl ektujú, preto si 
vôbec neuvádzajú príslušnosť. 
Je to dobrá správa pre občana, 
že dávajú dôveru nezávislým 
poslancom. No toto by sa ne-
malo obchádzať a pri mene 
nezávislého poslanca by sa 
malo uvádzať toto označenie 
len pri tom, ktorý išiel do vo-
lieb s podporou občana. Mám 
takú informáciu, že mestské 
zastupiteľstvo prijalo rozhod-
nutie, že je to potrebné dať do 
súladu so zákonom.

(rl)

Abeceda samosprávy
Uvádzanie politickej 
príslušnosti poslanca obcou
Vzhľadom na to, že 

mestskí, ale aj miest-
ni poslanci si po ko-
munálnych voľbách vy-
tvorili poslanecké kluby 
s rôznymi názvami a ob-
čan akoby stratil orien-
táciu, ktorý poslanec 
za akú stranu, či hnutie 
vo voľbách kandidoval, 
spýtali sme sa Minister-
stva vnútra SR, ako je to 
s uvádzaním straníckej 
príslušnosti za menom 
poslanca.
 MV SR na našu otázku o 
uvádzaní politickej prísluš-
nosti poslancov Mestského 
zastupiteľstva v Bratislava na 
webovom sídle magistrátu, 
uviedlo:, Podľa § 45 volebné-
ho zákona miestna volebná 
komisia uverejní spôsobom 
v mieste obvyklým bezod-
kladne po podpísaní zápis-
nice o výsledku volieb v obci 
výsledky volieb do obecného 
(mestského) zastupiteľstva 
a výsledky volieb starostu 
obce (primátora). Podľa § 
42 ods. písm. f ) volebného 
zákona v zápisnici miestnej 
volebnej komisie o výsledku 
volieb vo volebnom obvode 
sa uvedú mená a priezviská 
kandidátov, ktorí boli zvo-
lení do obecného (mestské-
ho) zastupiteľstva, názov 
politickej strany, ktorá ich 
navrhla, alebo údaj o tom, že 
sú nezávislými kandidátmi.
Podľa § 43 ods. písm. g) vo-
lebného zákona v zápisnici 
miestnej volebnej komisie 
o výsledku volieb v obci sa 
uvádzajú mená a priezviská 
kandidátov, ktorí boli zvo-
lení do obecného (mestské-
ho) zastupiteľstva, názov 
politickej strany, ktorá ich 
navrhla, alebo údaj o tom, 
že sú nezávislými kandidát-
mi. Z uvedeného vyplýva, 
že zákon medzi základné 
skutočnosti, ktoré je poli-
tická strana povinná uviesť 
o kandidátovi na kandidát-
nej listine nezaradil uvádza-
nie politickej príslušnosti, 
resp. členstvo kandidáta 
v politickej strane. Na kan-
didátnych listinách sú tak 
uvedení kandidáti, ktorí sú 
členmi politickej strany, ale 
aj kandidáti, ktorí síce nie 
sú členmi, ale sympatizujú 
s programom politickej stra-
ny, prípadne koalície politic-
kých strán ktorá ich na svoju 
kandidátnu listinu navrhla. 
Uvedený údaj sa preto ne-
stal ani obsahom ďalších 
informácií, ktoré volebné 
komisie spracúvajú v rámci 
zápisníc o výsledku volieb 
poslancov obecného zastu-
piteľstva a ani informácií, 
v rámci ktorých uverejňujú 
celkové výsledky volieb, či 
už v obci alebo v rámci Slo-
venskej republiky.

 Podľa § 3 ods. 1 zákona 
č. 275/2006 Z. z. o infor-
mačných systémoch verejnej 
správy a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v znení 
neskorších predpisov za vy-
tváranie, správu a rozvoj in-
formačného systému verejnej 
správy, medzi ktoré patrí aj 
webové sídlo ( § 2 ods. 1 písm. 
zákona) zodpovedá povinná 
osoba, ktorá je správcom, za-
bezpečujúca výkon verejnej 
správy na určenom úseku ve-
rejnej správy. Podľa § 3 ods. 3 
písm. c) citovaného zákona sú 
povinnými osobami pre účely 
tohto zákona aj obce a vyššie 
územné celky. 
 Z uvedeného vyplýva, že 
za údaje, ktoré uvádzajú obce, 
mestá, mestské časti na svo-
jich webových sídlach (teda aj 
údaje o poslancoch zastupi-
teľského zboru) zodpovedajú 
obce, mestá a mestské časti. 
Z vyššie uvedených skutoč-
ností vyplýva, že obce a mestá 
majú podľa §45 volebného 
zákona povinnosť informovať 
o výsledku volieb – o zvole-
nom starostovi (primátoro-
vi) a zvolených poslancoch 
obecného (mestského) zastu-
piteľstva spôsobom ako usta-
novuje volebný zákon. Tento 
zákon presne vymedzuje, čo 
sa o zvolenom kandidátovi 
uvádza v zápisnici o výsled-
ku volieb § 43 ods. 2 písm. g) 
a písm. j). Meno a priezvisko 
kandidáta a názov politickej 
strany, ktorá ho ktorá ho na-
vrhla, alebo údaj o tom, že 
sú nezávislými kandidátmi. 
Nezávislý kandidát je podľa 
tohto zákona ten kandidát, 
ktorý ku svojej kandidačnej 
listine priložil petíciu podpí-
sanú voličmi podporujúcimi 
jeho kandidatúru a nekandi-
doval na kandidačnej listine 
politickej strany, resp. koalície 
politických strán. Uverejnenie 
informácie, že poslanec je bez 
politickej príslušnosti nemá 
oporu vo volebnom zákone, 
môže byť doplňujúcou infor-
máciou k povinne uverejňova-
ným informáciám podľa tohto 
zákona.

(red)
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Vône a chute ulíc

Rubriku pripravuje 
portál Kavickari.sk
Portál, ktorý ako prvý na 
Slovensku združuje skupi-
nu gurmánov a pôžitkárov 
v jednom. Vznikol z malej 
skupinky na facebooku, 
v rámci ktorej mohli fanú-
šikovia postovať fotografi e 
a zážitky z kaviarní. Pro-
jekt sa následne vyvinul 
do podoby online maga-
zínu, ktorý prináša zaují-
mavé informácie zo sveta 
gastronómie. Spoznajte 
s nami podniky, do kto-
rých sa oplatí ísť nielen 
v Bratislave, ale aj v blíz-
kom okolí v novej rubri-
ke, ktorú sme pripravili 
v spolupráci s Bratislav-
ským Kuriérom.

Romantika na korze

Uprostred starodávnej 
ulice hlavného mesta, sa 

turisti klenú jeden cez druhé-
ho. Všímajú si zákutia našej 
metropoly na Dunaji, najmä 
Michalskú vežu, po ktorej 
celá ulica nesie názov. Ulicou 
sa vinú reštaurácie a krčmič-
ky, také aké vidíte od Prahy 
po Košice. Najnovší prírastok 
medzi nimi, je však úplne iný.
 Romantická teraska pri-
pomína skôr francúzske po-
brežie, než rozpálené kamen-
né ulice mesta. Biely nábytok 
posadený na zelenej tráve 
pôsobí osviežujúco, ako ľad 
v chutnom nápoji. Odrazu 
máte chuť nasadiť si na seba 
klobúk a slnečné okuliare a 
vychutnať si dovolenkovú 
prímorskú atmosféru tohto 
mesta bez mora. Enjoy Coff e 
nepriamo núti užiť si život. 
Enjoy je o radosti, o vychut-
naní si chvíle okamžiku, kto-
rá vôbec nemusí byť prchavá. 
Premeniť ju môžete na pose-
denie pri chutných raňajkách, 
zdravom obede, či organic-
kom espresse značky Mallay. 
Raňajky sú zážitkom samým o 
sebe. Pokiaľ máte čas, zbehni-
te ráno do mesta a na zelenej 
teraske si dajte sýte raňajky 
anglického gentlemana, alebo 
zvoľte jemnejší „lady“ variant. 
Väčšina jedál je bio a z kvalit-
ných surovín. Ráno má mesto 
svoju atmosféru a pomaly sa 
prebúdza. Spoločnosť vám 
budú robiť turisti, obyvatelia 
mesta, ale aj nadšenci centra. 
Keď náhodou zaprší, vyberte 
sa do vnútra. Apropo, inte-
riér. Ten vám pripomenie roz-
právku o Alenke v ríši divov. 
Biele historické steny s anglic-
kým soklom, skvelo doplňujú 
drobné dekorácie v podobe 
svietiacich domčekov, živých 
kvetov, či lámp a svietidiel z 

porcelánu pôvodne určeného 
na pitie. Samozrejmosťou je aj 
detský kútik.
 Príprava jedál síce trvá 
trošku dlhšie, avšak počkať si 
na výsledok stojí za to. Najmä 
ak ste fanúšikmi zdravej stravy. 
V ponuke je pšeno, pohánka, 
šaláty i kozí syr. Zdravíčko náj-
dete aj medzi nápojmi. V kurze 
sú najmä freshe a smoothies. 
Nezvyčajným doplnkom tohto 
bistra je aj predajná časť podni-
ku, kde si môžete kúpiť pamiat-
ku v podobe štýlového doplnku 
do domácnosti. Všetko vám 
zabalia do tašky s logom Enjoy 
Coff ee Bratislava, teda máte 
peknú pamiatku na návštevu 
podniku, či samotnej Bratisla-
vy.

Simona Budinská
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Vianočné trhy 2015: Magistrát prichádza po rokoch s novinkami
Bratislavská samosprá-

va chce mať tohtoroč-
né vianočné trhy krajšie a 
zaujímavejšie. Prichádza 
preto s niekoľkými novin-
kami - predĺži sa doba ich 
trvania, obnoví a rozšíri 
počet vianočných stánkov 
a trhy budú aj na Primaci-
álnom námestí. 
 Predajcovia budú ďalej 
viazaní Kódexom trhovníka 
s dôrazom na kvalitu ponú-
kaného sortimentu. „Kvalita, 
systém a poriadok. V tomto 
duchu sa budú niesť tohto-
ročné vianočné trhy,“ uviedol 
primátor Bratislavy Ivo Ne-
srovnal. 
 Mesto stanovilo jednot-
nú minimálnu nájomnú cenu 
stánkov. Jednotný bude aj vi-
zuálny obraz – dodržiavanie 
farebnosti stánkov, spôsob 
označenia prevádzok, ako aj 
cenníkov v jednotlivých stán-
koch, či dodržiavanie vzoru 
výzdoby a jednotného obleče-
nia trhovníkov. „Na vianoč-
né trhy do Viedne chodia 
nielen samotní Viedenča-
nia, ale aj turisti, pretože 
vedia, že tam nájdu kvali-
tu. Takto by to malo fun-
govať aj u nás,“ povedal 

primátor Nesrovnal a doplnil: 
„Predajcovia sa preto za-
viažu dodržiavaním Kó-
dexu trhovníka bratislav-
ských vianočných trhov 
2015. Dodržiavať by tak 
mali kvalitu a čerstvosť 
ponúkaných tovarov, po-
chutín a služieb.“ 
 S tým súvisia aj označenia 
ponúkaných tovarov a pochu-
tín, či viditeľné cenovky za po-
núkané služby. Zároveň budú 
musieť prevádzkari dohliadať 
nielen na poriadok, čistotu a 
hygienu svojich produktov, 
ale aj samotného stánku a 
okolia v jeho bezprostrednej 
blízkosti. Na dodržiavanie 
podmienok jednotlivých pre-
dajcov, ktoré stanovilo mesto, 
budú dohliadať zodpovední 
správcovia.
 Hlavné námestie bude 
už tradične centrálnym 
námestím Bratislav-
ských vianočných trhov, 
na ktorom bude pódium 
s kultúrnym programom, 
gastro stánky a stánky na 
predaj vianočných dar-
čekov a lahôdok. Na Fran-
tiškánskom námestí bude 
nosnou atrakciou klzisko 
spolu s gastro servisom, 

či tradičnými charitatívny-
mi stánkami. Termín uzá-
vierky prenájmu stánkov je 2. 
október 2015. 
 Vianočné trhy budú na 
Hlavnom námestí a Prima-
ciálnom námestí od 20. no-
vembra 2015 do 22. decem-
bra 2015, na Františkánskom 
námestí budú trvať až do 2. 
januára 2016. Spolu bude 
na vianočných trhoch 108 
stánkov, z toho takmer 70 na 
Hlavnom námestí. Vzhľa-
dom na nevyhovujúci stav 
niektorých mestských 

stánkov pribudne na toh-
toročné vianočné trhy 68 
nových stánkov. Obsadzo-
vanie stánkov bude zabezpe-
čené výberovým konaním, 
pričom kritériami výberu 
bude: sortiment, vizualizácia 
sortimentu, referencie, výška 
nájomného, prihlásenie sa ku 
kódexu trhovníka či profe-
sionálny kuchár pre stánky 
s gastroslužbami. Prihlášky 
zhodnotí Komisia pre Brati-
slavské vianočné trhy 2015.

(red, rl)

Rača víta multifunkčný športový komplex LBG aréna
Mestská časť Rača víta 
projekt LBG aréna, ktorý 
má byť multifunkčným 
športovým komplexom. 
Má ísť o moderný špor-
tový stánok s plavárňou, 
zimným štadiónom a iný-
mi športoviskami, ktoré 
budú celoročne k dispo-
zícii všetkým milovníkom 
športu.
 Podľa miestneho úradu, 
Račania budú môcť navšte-
vovať areál za zvýhodnené 
ceny. „Sme presvedčení, že 
LBG aréna bude lákadlom 
nielen pre Bratislavčanov 
z ostatných mestských častí, 
ale aj pre ľudí z blízkeho oko-
lia hlavného mesta. Rača sa 
vďaka LBG aréne stane opäť 
raz komplexnejšou a príťaž-
livejšou mestskou časťou,“ 
uvádza v stanovisku miestna 
samospráva.
 LBG aréna má stáť na 
pozemkoch pri už existujú-
com futbalovom štadióne na 
Černockého ulici, ktoré Rača 
dostala do správy od magis-

trátu. Na tomto sa v súčasnos-
ti nachádza viacero využíva-
ných objektov – bytový dom, 
viacúčelová budova FK Rača, 
športová hala, budova v areáli 
letného kúpaliska, letné kúpa-
lisko, administratívna budova 
v severnej časti pri Hečkovej 
ulici, objekt futbalového ihris-
ka a plocha bikrosovej dráhy. 
Všetky budovy sú využívané.

Projekt má dva varianty. V 
prvom sa uvažuje s výstavbou 
a prevádzkou športovo-rekre-
ačného zariadenia LBG aréna 
pri maximálnom rešpekto-
vaní súčasných funkčných 
väzieb v areáli. Je ponechaná 
dráha BMX a vytvorená ploš-
ná rezerva na jej prevádzku. 
Ten druhý ráta s výstavbou a 
prevádzkou športovo-rekre-

ačného zariadenia LBG aréna 
s perspektívnym využitím a 
revitalizáciou širšieho úze-
mia na viaceré druhy športov. 
V tom prípade by plocha 
BMX dráhy bola nahradená 
tenisovým klubom so štyrmi 
kurtmi a priestor by bol dopl-
nený o „urban park“. 

(rl)
Viz: LBG arena s.r.o.

Teatro Wüstenrot, Trnavské mýto 1, 831 04 Bratislava. www.gedur.sk, gedur@gedur.sk, 02/50 22 87 39.w.g dur.sk, g dur@gedur.sk, 02/50 22 87 39.Teatro Wüstenrot, Trnavské mý o 1, 831 04 Bratisla

Predpredaj vstupeniek:dpreda  vstu eniek:  Ticketportal, pokladňa Teatro Wüstenrot, Agentúra Kováčovádňa Teatro Wüstenrot, Agentúra Kováčová  Ticketporta
Generálny partner divadla

Bratislavské
Hudobné
Divadlo

Celosvetovo úspešná komédia z Islandu s Romanom Pomajbom.
27. 10.

utorok19:00
Ocko - Roman Pomajbo

/

Výnimočná česká komédia.
14. 10.

streda19:00
Caveman

/

Anglické divadlo.
15. 10.

štvrtok
09:30 a 12:30

Martin Luther King

Česká komédia.
17. 10.

sobota19:00
Na mělčině

/

Česká komédia.
22. 10.

štvrtok19:00
Manželský pokr

/

Komédia plná originálnych nápadov. J. Pročko, Z. Tlučková a M. Labuda ml.
25. 10.

nedeľa19:00
Hľadá sa nový manžel

/

Škandalózna salónna komédia s hviezdnym obsadením. Hrajú M.Kramár, J. Vajda a P. Šimun
28. 09.

pondelok19:00
Lordi

/

Komédia plná francúzskeho espritu a šarmu. M.Kramár, Z.Tlučková, P.Topoľský, B.Ondrejková
21. 09.

pondelok19:00
Mandarínková izba 

/

Najúspešnejšia detektívna komédia na svete!
29. 09.

utorok19:00
Šialené nožničky

/

Škandalózna salónna komédia s hviezdnym obsadením. Hrajú M.Kramár, J. Vajda a P. Šimun
26. 10.

pondelok19:00
Lordi

/

Najúspešnejšia detektívna komédia na svete!
28. 10.

streda19:00
Šialené nožničky

/

Muzikál inšpirovaný životom slávnej mexickej maliarky.
07. 10.

streda19:00
Frida Kahlo

/
1. Premiéra

Muzikál inšpirovaný životom slávnej mexickej maliarky.
08. 10.

štvrtok19:00
Frida Kahlo

/
2. Premiéra

Muzikál inšpirovaný životom slávnej mexickej maliarky.
09. 10.

piatok19:00
Frida Kahlo

/
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PRÁVE V PREDAJI!
NOVÉ ČÍSLO

Aký je podľa štatistík nezamestnaný Slovák?
Vek 30 až 54 rokov, vzdelanie 
stredné bez maturity a prepustený 
pre nadbytočnosť. 
 V prvom štvrťroku 2015 dosiahla, 
podľa údajov Štatistického úradu SR, 
miera nezamestnanosti na Slovensku 
úroveň 12,4 %. Bez práce bolo 339 tis. 
našincov. Osem z desiatich nezamest-
naných už ale kedysi bolo zaradených 
do pracovného procesu. Pomer medzi 
nezamestnanými mužmi a ženami bol 
takmer identický. Muži predstavovali 
52 % nezamestnaných Slovákov a zvyš-
ných 48% tvorili ženy. 
 Práve ľudia bez práce dlhšie ako 
jeden rok sa na celkovej nezamestna-
nosti podieľali takmer 61 %.  Jednou 
z hlavných príčin je nízka alebo nevhod-
ná kvalifi kácia, ktorá bráni v uplatnení 
sa na pracovnom trhu. Ďalším fakto-
rom je, že dlhodobo nezamestnaní sú 
predovšetkým v okresoch s vysokou 
mierou nezamestnanosti, kde je celko-
vo problém nájsť si prácu. Čím dlhšie 
je človek bez práce, tým ťažšie je pre 
neho zamestnať sa. Zamestnávatelia sa 
totiž v prípade týchto ľudí obávajú pre-
dovšetkým nedostatku pracovných ná-
vykov, a preto sa ich prijímaniu vyhý-
bajú. Aj preto mnohí Slováci zostávajú 
bez práce aj niekoľko rokov. Z pohľadu 
krátkodobej nezamestnanosti mali naj-
väčšie zastúpenie (11,7 %, resp. 39,5 
tis.) ľudia, ktorí boli bez práce len do 
jedného mesiaca. Až 80 % nezamestna-
ných už bolo aspoň raz zamestnaných. 
Najviac ľudí bez práce, ktorí už 
pracovnú skúsenosť majú, spadá 
do vekovej kategórie od 30 do 54 

rokov. Jedná sa o 186 tis. 
takto nezamestnaných, čo 
predstavuje až 69 % z ich 
celkového počtu. Druhou 
najpočetnejšou skupinou sú 
mladí vo veku 15 až 29 rokov 
so zhruba 16 % podielom. 
Takmer rovnaký podiel ale 
dosahujú aj 55 a viac roční.     
 V radoch nezamestnaných 
by sa najťažšie hľadali ľudia s 
vysokoškolským vzdelaním. 
Z desiatich nezamestnaných, 
ktorí už niekedy boli zamest-
naní, je zhruba len jeden vyso-
koškolsky vzdelaný. Takmer 
dve pätiny Slovákov, ktorí 
sú bez práce pochádzajú 
z lavíc stredných odbor-
ných/učňovských škôl, 
ktorí ukončili štúdium bez 
maturity. V tesnom závese 
sú aj absolventi s úplným 
stredným vzdelaním, kto-
rých počet sa pomaly blíži 
k hranici 100 tis. 
 Až 6 z 10-tich nezamest-
naných pôsobilo v poslednom 
zamestnaní v súkromnom 
sektore. Štvrtina nezamest-
naných naposledy pracovala 
v priemyselnej výrobe. Nasle-
doval veľkoobchod a maloob-
chod, odkiaľ „pochádza“ 33,5 
tis. nezamestnaných, teda 
12,4 %. Počet nezamestnaných 
žien zo sféry veľkoobchodu a 
maloobchodu je dvakrát vyšší 
ako počet mužov. Prvú trojku 

uzatvára stavebníctvo, kde na-
posledy pracovalo viac ako 28 
tis. nezamestnaných. Drvivú 
väčšinu z nich tvorili muži.    
 Dôvodov pre ukonče-
nie posledného zamestna-
nia bolo viacero. Až takmer 
tretina nezamestnaných, 
ktorá už niekedy praco-
vala, sa ocitla bez práce 
nedobrovoľne, pre nad-
bytočnosť. Necelá štvrti-
na sa stala nezamestnanou 
kvôli ukončeniu dočasného 
zamestnania. Z osobných a 
rodinných dôvodov ukončilo 
posledné zamestnanie 37,9 
tis. nezamestnaných, teda 
14 %. Zo všetkých nezamest-
naných (339 tis.) je 333,2 tis. 
tých, ktorí si prácu hľadajú. 
Sledovanie inzerátov ale nie 
je, ako by sa mnohí mohli do-
mnievať, hlavným spôsobom 
po ktorom ľudia siahnu.  Až 
284,5 tis., teda zhruba 85 
%, nezamestnaných so zá-
ujmom pracovať si prácu 
zháňalo prostredníctvom 
príbuzných a známych. 
Tento spôsob bol najčastejšie 
sprevádzaný spomínaným sle-
dovaním inzerátov. Približne 
263 tis. nezamestnaných sa 
spoliehalo aj na úrady práce.

(Zdroj: Analytický tím 
Poštovej banky)


